
رهبر انقلاب در مراسم عزاداری اربعین حسینی

تبیین؛ خنثی کننده هجمه تبلیغاتی 
دشمن است

الحسین  اباعبدالله  حضرت  شهیدان  سالار  و  سید  اربعین  عزاداری  مراسم 
علیه السلام و اصحاب باوفای ایشان از طریق ارتباط تصویری از دانشگاه تهران 
)محل تجمع هیئت های دانشجویی( با حسینیه امام خمینی)ره(  در حضور 

رهبر انقلاب اسلامی برگزار شد.

 آلودگی هوا در چند کلانشهر 
افزایش یافته است 

 ایران؛ گرفتار
 در گرد و غبار 

گزارش »پیام ما« از زندگی ساکنان 
ریگان، منطقه ای که رتبه اول فرسایش 

 بادی کشور را دارد

 زندگی در حلقه بسته
بازی با محیط زیست باد و شن

میرزاده، کارشناس محیط زیست: این طرح فقط زمان خریدن برای گسترش طرح های مخرب چون بهره برداری از معادن است

در شرایطی که سهم خواهی ها، انتخاب رئیس سازمان محیط زیست را عقب انداخته نمایندگان به دنبال تشکیل وزارت محیط زیست هستند

|  بنیانگذار تیست ایران |

| امین کریمی |

 ما را به سخت جانی خود
 این گمان نبود

از نیمه های سال 94 و با آغاز برجام جان 
به  ایرانی  کارهای  و  کسب  بر  دوباره ای 
خصوص گردشگری دمیده شد. بهبود روابط 
ایران با کشورهای دیگر به خصوص اروپایی، 
بهبود  ویزا،  صدور  محدودیت های  کاهش 
مراودات  و  پرداخت  روال  در  ناچیز  هرچند 
مهم تر  همه  از  و  ایران،  از  خارج  با  مالی 
از  منع گردشگران  و  هراسی  ایران  کاهش 
در  جدیدی  انگیزه های  به کشورمان،  ورود 
تعداد  داد.  شکل  ایران  ورودی  گردشگری 
هنوز   هرچند  ایران  به  ورودی  گردشگران 
فاصله زیادی با انتظارات داشت، ولی فضای 
جدید باعث افزایش گردشگران اروپایی تا 
اول  80 درصد شد و ماجرا در همان سال 
تا جایی پیش رفت که دیگر هتل ها توان 

نداشتند. را  خارجی  پذیرش گردشگران 

 پرونده »پیام ما« به مناسبت روز جهانی گردشگری: 

 اقامتگاه ها  اقامتگاه ها 
از رونق تا افولاز رونق تا افول
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بوم و بر

اقلیم

با احمد وحیدی وزیر کشور جمهوری  تلفنی  وزیر کشور ترکیه، در تماس 
اراده ترکیه برای تعمیق روابط ایران و ترکیه تأکید کرد. اسلامی ایران، بر 
به گزارش ایسنا، آقای سویلو با اشاره به روابط خوب و گسترده ایران و ترکیه، 
لزوم تقویت و توسعه همکاری های دو وزارت کشور ایران و ترکیه را مورد 
توجه قرار داد و برای برنامه ریزی مشترک این روند ابراز تمایل کرد.احمد 
وحیدی وزیر کشور جمهوری اسلامی ایران نیز در این گفتگوی تلفنی با ابراز 
خشنودی از فرصت گفتگو با همتای ترکیه ای و آرزوی بهروزی برای ملت 
دوست و برادر ترکیه ابراز امیدواری نمود در دوره پیش رو با تلاش مشترک، 
روابط گسترده تری میان دولت ها و ملت های دو کشور پایه ریزی شود.وزیر 
کشور جمهوری اسلامی ایران تصریح کرد: دولت جناب آقای رئیسی رئیس 
را  همسایگی  روابط  ارتقاء  و  همسایگی  ایران، سیاست  اسلامی  جمهوری 
سیاست قطعی خود می داند و ما این سیاست را نه فقط به عنوان یک جبر 
جغرافیایی بلکه یک ضرورت فرهنگی اعتقادی عمیق، بین دو کشور می دانیم.

دیدار وزیر کشور با همتای ترکیه ای

2 پیام خبر

ون
هد

را

در  صلاحیتش  آنکه  از  پس  لاریجانی  علی 
جمهوری  ریاست  انتخابات  دوره  سیزدهمین 
را  خود  نشد،  احراز  نگهبان  شورای  سوی  از 
های  نامه  اکثر  و  کرد  معرفی  خدا«  »بنده 
این کلیدواژه  با  را  نهاد  این  به  اش  اعتراضی 
به  راه  البته  که  نامه هایی  رساند.  پایان  به 
مشاور  سیاسی  سرنوشت  حالا  تا  نبرد  جایی 
هاله ای  در  اسلامی  جمهوری  مقام  عالی ترین 
از ابهام قرار گرفته باشد. برخی اصلاح طلبان 
حاکمیت  و  خود  وصل  حلقه  عنوان  به  او  از 
فعال  صوفی،  علی  تصوری که  می کنند.  یاد 
او  است.  مخالف  آن  با  طلب  اصلاح  سیاسی 
را  آن  ایلنا  خبرگزاری  اظهاراتی که  جریان  در 
و گفتمان  »تعامل  است:  کرده، گفته  منتشر 
البته  آقای هاشمی متوقف شد  از فوت  پس 
لاریجانی  علی  آقای  به  اصلاح طلبان  از  برخی 
 9۵ سال  در  دلیل  همین  به  و  داشتند  امید 
و  دادند  باج  وی  به  مجلس  ریاست  برای 
بود،  کاندیدا  نیز  عارف  آقای  اینکه  وجود  با 

فکر  و  رفتند  لاریجانی  علی  سمت  به  رسماً 
حلقه  می تواند  لاریجانی  آقای  که  می کردند 
جایی  تا  نشد.  اینگونه  عملًا  اما  باشد  وصل 
که امروز آقای لاریجانی هم از این حلقه اول 
امیدی  نمی توانند  اصلاح طلبان  و  شده  خارج 
آقای  برای  جایگزینی  اینکه  به  باشند  داشته 
امیدوار  ما  باشند.  داشته  رفسنجانی  هاشمی 
که  کند  اقتضا  هم  کشور  شرایط  که  هستیم 
کنند؛  ایفا  را  خود  نقش  بتوانند  اصلاح طلبان 
تعیین کننده  متغیر  انتخابات چند  در  ما  چون 
اعم از انتخاب کننده، انتخاب شونده و عوامل 
بگیریم  نظر  در  باید  را  ناظرین  و  اجرایی 
انتخابات  در  انتخاب کنندگان  درصد   ۵۳ که 
به  نیز  حاکمیت  متأسفانه  و  نکردند  شرکت 
مقام  تأکید  علیرغم  و  است  زده  دامن  این 
این  در  حداکثری  مشارکت  بر  رهبری  معظم 
اعلام  اجرایی  عوامل  و  ناظران  صراحتاً   دوره 
کردند که ما خیلی به مشارکت حداکثری نیاز 
حداقلی  مشارکت  از  را  مشروعیت  و  نداریم 

نیز می گیریم که این دیدگاه می تواند رویکرد 
دلسرد  را  انتخاب کنندگان  و  باشد  خطرناکی 
کند و بر موضع عدم مشارکت در انتخابات نگه 
سیاسی  فعال  مقدم،  کنعانی  حسین  دارد.« 
رفسنجانی  هاشمی  مسیر  تکرار  نیز  اصولگرا 
اقدامی  را  روحانی  حسن  مسیر  در  حرکت  و 
به  و  توصیف  لاریجانی  علی  سوی  از  بعید 
که  »معتقدم  است:  گفته  خبرنگاران  باشگاه 
ادامه  بخواهد  لاریجانی   علی  است  بعید 
احتمالا  و  باشد  روحانی  حسن  مسیر  دهنده 
او به همان مجمع تشخیص مصلحت خواهد 
پاسخگوی  باید  هم  روحانی  حسن  رفت. 
عملکرد 8 ساله دولت خود باشد.« او احتمال 
تشکیل حزب از سوی لاریجانی را نیز رد کرد 
لاریجانی  آقای  که  دانم  می  »بعید  گفت:  و 
آقای  وارث  و  حزب  دبیرکلی  روحیات  دارای 
هاشمی باشد، اما عمدتا احزابی که با دولت ها 
از  رفتن دولت ها هم  با کنار  روی کار می آیند 

می شوند.« خارج  صحنه 

گذشته،  روز  صبح  اژه ای  محسنی  غلامحسین 
دوشنبه پنجم مهر ماه، همزمان با اربعین حسینی 
توانبخشی جانبازان ثارالله در شمال  از مرکز  )ع( 
این  در  قضاییه  قوه  رئیس  کرد.  بازدید  تهران 
بازدید 2 ساعته ضمن عیادت از تک تک جانبازان 
این مرکز، پای حرف ها و  قطع نخاع بستری در 
درددل هایشان نشست و در جریان نحوه خدمت 
با  اژه ای  محسنی  گرفت.  قرار  آن ها  به  رسانی 
تسلیت ایام حزن آل الله و اربعین حسینی )ع(، 
نماد  و  عاشوراییان  راه  ادامه دهندگان  را  جانبازان 
ایثار، صبر و استقامت معرفی کرد که منبع روحیه و 
انرژی در جامعه هستند. رئیس قوه قضاییه گفت: 
»رنجی که جانبازان برای دفاع از ارزش ها متحمل 
شده اند، وظیفه ما را در انجام مسئولیت های مان 
سنگین تر می کند.« عالی ترین مقام دستگاه قضا 
»رنج  شد:  متذکر  اظهارات  از  دیگری  بخش  در 
خانواده های جانبازان هم به مراتب بیشتر است و 
آن ها به اندازه یک شهید و جانباز اجر می برند و در 
مجاهدت شان شریک هستند. شهدا یک بار به این 
درجه رفیع نائل آمدند و رفتند، اما اجر لحظه لحظه 

نزد خدا محفوظ  خانواده هایشان  و  جانبازان  عمر 
است« او همچنین در بخش دیگری از اظهاراتش 
خواستار ایجاد سازوکاری برای ارتباط مستقیم تر 
خانواده های شهدا با قوه قضاییه به منظور همفکری 
ناهنجاری ها  و  رفع مشکلات  در جهت  و همدلی 
شد. به گفته او، ۳0 جانباز دارای ۷0 درصد ضایعات 
سال های  نخستین  از  آن ها  از  برخی  نخاعی که 
دفاع مقدس مجروح شده اند در آسایشگاه ثارالله 
بخش های  در  نفر   90 حدود  و  هستند  بستری 

مختلف به صورت 24 ساعته مشغول ارائه خدمات 
به گزارش  هستند.  عزیزان  این  به  آسایشگاهی 
مرکز رسانه های قوه قضائیه، جانبازان در این دیدار 
خواستار برخورد قاطع با مفسدان و رانت خواران و 
به مردم  با ترک فعل  مدیران اجرایی گذشته که 
ضرر زدند، شدند. تقویت نظارت بر حوزه بهداشت 
های  آسایشگاه  توسعه  بیمارستان ها،  و  درمان  و 
جانبازان و توجه به امنیت شغلی و حقوق پرستاران 
از جمله مطالبات مطرح شده در این بازدید بود.

 سرنوشت سیاسی علی لاریجانی به محلی برای گمانه زنی چهره های سیاسی تبدیل شده است

آینده پر ابهام »بنده خدا«

رئیس قوه قضائیه از آسایشگاه جانبازان ثارالله دیدار کرد

برخورد با مفسدان، مطالبه جانبازان
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|  راهنمای گردشگری |

| راحله فاضلی |

روزهای خوبی در راه است 

روز جهانی گردشگری. به این عبارت فکر می کنم و 
از خودم می پرسم چه احساسی دارم؟ خوشحالم، 
شروع  از  دوسال  تقریبا  خسته؟  یا  ناراحتم 
همه گیری کرونا گذشته و راهنمایانی مانند من که 
فقط در بخش تورهای ورودی فعال هستند کاملا از 
کار بیکار شده اند. همکاران در بخش تورهای داخلی 
کسب و کارشان را راه انداخته اند و مرزهای برخی 
زمان  چقدر  اما  شده  باز  ما  روی  به  هم  کشورها 
ایران  راهی  بازهم  تا مسافران خارجی  است  لازم 
شوند؟ در مدتی که راه ها بسته بوده و همه گیری 
همه را خانه نشین کرده بود آیا به اندازه کافی تبلیغ 
نشان  دنیا  به  که هست  آنطور  را  ایران  کرده ایم؟ 
ارتباط  برقراری  و  تبلیغ  راه های  داده ایم؟ حالا که 
به لطف دنیای مجازی بسیار آسان شده، عده ای 
به سمت نشان دادن جاذبه های ایران رفته اند اما 
واقعیت این است که ما هنوز بسیار عقب هستیم. 
از سفر،  هنوز مردم سرزمین خودمان تعریفشان 

شمال و کیش و دریاست. 

روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان چهارمحال و بختیاری
صفحه 6

نوبت اول

فراخوان مناقصه عمومی 
یک مرحله ای 

آب را 
هَدرندهیم

  گفت و گوهایی با نائب رئیس جامعه حرفه ای اقامتگاه های بومگردی کشور
 و مدیر هاستل سیدار در تهران
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همه چیز با سفر دبیر کل آژانس بین المللی 
 21 سفر  شد.  آغاز  ایران  به  اتمی  انرژی 
رافائل گروسی  نخستین سفر  ماه،  شهریور 
در دولت سید ابراهیم رئیسی به ایران بود 
و از جهات مختلف حائز اهمیت. مذاکرات 
وین با خداحافظی دولت حسن روحانی از 
شده  متوقف  دیپلماسی اش  تیم  و  قدرت 
بود و اصولگرایان همیشه منتقد محمد جواد 
به دست گرفته  را  قدرت  یارانش  و  ظریف 
میان  گرفته  صورت  توافق  آخرین  بودند. 
با  و  بود  روحانی  دولت  در  آژانس  و  ایران 
انتقادهای تند و تیز نمایندگان و اصولگرایان 
درون و بیرون از هرم قدرت جمهوری اسلامی 
در  هم  موضوع  رو  این  از  بود  شده  مواجه 
سطح بین المللی مورد توجه قرار گرفت و هم 
در سطح داخلی. در نهایت اما توافق انجام 
شد. ایران و آژانس به توافقی جدید بر سر 
چند و چون نظارت این نهاد بر مراکز اتمی و 
هسته ای ایران دست یافتند. توافقی که متن 
آن چون توافق قبلی، محرمانه ماند و نه به 
رسانه ها و افکار عمومی جزئیات قابل توجهی 
ارائه شد و نه حتی نمایندگان مجلس یازدهم. 

 گزارش آژانس: وفای به عهد ایران جز 
یک مورد

جنجال ها اما باقی مانده بود. سفر دبیر کل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی به ایران تنها 
بخشی از ماجرا بود و همگان چشم انتظار 
گزارش جدید این نهاد. گزارشی که سرانجام 
بامداد چهارم مهرماه در شرایطی منتشر شد 
که مفاد آن نه تنها موجبات اطمینان خاطر 
مسئولان ایرانی را فراهم نیاورد بلکه به زمینی 

جدید برای کشمکش میان طرف ایرانی و 
غربی تبدیل شد. آژانس بین المللی انرژی 
آنچه  از  خود  جدیدترین گزارش  در  اتمی 
خوانده،  طرف  دو  توافق  اجرای کامل  عدم 
انتقاد کرده است. در بخشی از گزارش این 
جدید  توافق  شروط  »ایران  آمده که  نهاد 
آژانس بین المللی انرژی اتمی و ایران را که 
دو هفته پیش انجام شد، کاملا اجرا نکرده 
بازرسان  بود  قرار  توافق،  این  طبق  است. 
آژانس اجازه  سرویس کردن تجهیزات فنی 
نظارتی این نهاد را در ایران پیدا بکنند. ایران 
آژانس  بازرسان  به  سپتامبر   22 تا   20 از 
آژانس  شده  تعریف  تجهیزات  داد  اجازه 
برای فعالیت های نظارتی را سرویس کرده 
و کارت حافظه آن ها را در تمامی مکان های 
استثنای  به  کند،  تعویض  ایران  در  لازم 
تسای  سانتریفیوژ  قطعات  ساخت  کارگاه 
دسترسی  اروپا  کرد،  تهدید  کرج.«آمریکا 
فوری خواست طبیعتا انتشار چنین گزارشی 
و تاکید نهادی چون آژانس بین المللی انرژی 
اتمی به سرعت با واکنش نهادهای آمریکایی 
معتبر  های  رسانه  همزمان  و  اروپایی  و 
جهانی مواجه شد. استفان کلمنت، سفیر و 
رئیس نمایندگی های اتحادیه اروپا در وین 
در صفحه شخصی خود در شبکه اجتماعی 
بین المللی  آژانس  اخیر  گزارش  از  توییتر 
حمایت  ایران  خصوص  در  اتمی  انرژی 
کرده و خواستار »اجازه فوری« به »بازرسان 
آژانس« برای »دسترسی به مجتمع تسای 
کرج« شد. او نوشت: »اتحادیه اروپا از ایران 
می خواهد تا اجازه بازرسی فوری به بازرسان 
به  تا  بدهد  اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس 

مجتمع کرج دسترسی پیدا کنند«. کلمنت 
بین المللی  آژانس  مدیرکل  تلاش های  از 
انرژی اتمی برای تداوم نظارت های آژانس 
بر فعالیت های هسته ای ایران هم قدردانی 
کرده است. او همچنین از ایران خواست در 
اولین زمان ممکن به مذاکرات وین بازگردد 
و متذکر شد که مذاکرات برجامی ایران، اروپا 
و آمریکا از »جایی که در 20 ژوئن متوقف 
شد«، آغاز شود. نماینده ایالات متحده آمریکا 
در شورای حکام هم متقابلا به بیانیه آژانس 
ورود کرد لحنی به نسبت تهدیدآمیز به خود 
گرفته و نوشته است: »اگر ایران این کار را 
نکند، در روزهای آتی با دیگر اعضای شورا 
به دقت درباره پاسخی مناسب به آن رایزنی 

می کنیم.«

 واکنش ایران: گزارشی سیاسی و 
غیرسازنده

اظهارات  این  درمیان  اسلامی هم  جمهوری 
نه تنها سکوت اختیار نکرد بلکه به تندی از 
گزارش  و  اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس 
جدید آنان انتقاد کرد. نخستین واکنش به 
کاظم غریب آبادی، نماینده ایران در سازمان 
در  او  یافت.  اختصاص  وین  در  بین المللی 
صفحه شخصی اش در توئیتر با یادآوری مفاد 
ذکر شده  درخواست  آژانس،  و  ایران  توافق 
در گزارش آژانس را مغایر این توافق خواند 
وین،  و  تهران  مذاکرات  نوشت: »در طی  و 
ایران اشاره کرده بود که چون مجتمع کرج 
هنوز تحت تحقیقات امنیتی و قضایی قرار 
دارد، تجهیزات مرتبط با این مجتمع مشمول 
دلیل  به همین  نمی شوند.  سرویس شدن 

تعریف شده«  »تجهیزات  عبارت  که  است 
در بیانیه مشترک به کار رفته است.بنابراین، 
گزارش مدیرکل در 2۶ سپتامبر درست نیست 
و فراتر از موارد توافق شده در بیانیه مشترک 
است.  این اما پایان ماجرا نبود. ایران همزمان 
نامه ای اعتراضی به آژانس بین المللی انرژی 
اتمی نوشت و از گزارش جدید این نهاد انتقاد 
سازمان  سخنگوی  کمالوندی،  بهروز  کرد. 
انرژی اتمی ایران با اعلام این خبر در تشریح 
جزئیات آن گفته است: »درخواست تعمیم 
تعویض کارت های حافظه به دوربین های این 
مجتمع در سفر مدیرکل به تهران و نیز دیدار 
حاشیه کنفرانس عمومی وین مطرح شده بود 
که در هر دو بار ضمن ارائه توضیحات توسط 
اسلامی )رئیس سازمان انرژی اتمی ایران(، 
پاسخ منفی و مخالفت ایران را بدنبال داشت. 
کمالوندی توضیح داد که درج واژه " مشخص 
همین  به  تجهیزات  مقابل کلمه  در   " شده 
منظور و با هدف مستثنی شدن این مجتمع 
حافظه  کارت های  تعویض  و  سرویس  از 
صورت گرفته است.  در دیدار وین هنگامی 
سرویس  درخواست  مدیرکل  دیگر  بار  که 
نمود،  مطرح  را  کرج  مجتمع  دوربین های 
اسلامی با صراحت کامل و ذکر دلایل مطرح 
شده در جلسه قبل، تعمیم تعویض کارتهای 
حافظه به مجتمع یاد شده را ناممکن و خارج 

از چارچوب بیانیه مشترک اعلام کرد.

چرا تسا مهم است؟!
ایران  سانتریفیوژ  ساخت  تاسیسات 
موسوم به تسا واقع در نزدیکی کرج، یکی 
انرژی  سازمان  نظر  زیر  های  ساختمان  از 
اتمی ایران است که در یکی دو ماه گذشته 
نامش بیش از پیش بر سر زبان ها افتاد. 
دوم تیر ماه بود که نور نیوز، رسانه متعلق به 
دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی جمهوری 
اسلامی در گزارشی از یک حمله تروریستی 
بامداد   « نوشت:  و  داد  خبر  نهاد  این  به 
بر  خرابکارانه  اقدام  تیرماه  دوم  چهارشنبه 
علیه یکی از ساختمان های سازمان انرژی 
اتمی در اطراف کرج با شکست روبه رو شد و 
هیچگونه خسارت مالی و جانی نیز به دنبال 
اطلاعات  هیچ گونه  سایت  این  نداشت.« 
بیشتری درباره چند و چون این حمله ارائه 
نداد و فقط نوشت که »چگونگی این رخداد 
از سوی  آن،  عوامل  و همچنین شناسایی 
مراجع مسئول در دست بررسی و پیگیری 
است« اما چندی بعد رسانه های بین المللی 
به ویژه نیویورک تایمز در گزارشی از نقش 
یک پهپاد در این حمله خبر داد و به نقل از 
فردی »مطلع و آشنا به این حمله« نوشت: 
» به نظر می رسد این پهپاد از داخل ایران، و 
از مکانی نه چندان دور از ساختمان سازمان 
انرژی اتمی ایران در کرج، بلند شده و به 
این  است.«  کرده  برخورد  ساختمان  این 
ادعا از سوی یکی از افراد مطلع در ارتش 
هم  تاکنون  و  شد  رد  اسلامی  جمهوری 
ارائه  حمله  این  درباره  بیشتری  جزئیات 
اهمیت  است،  عیان  آنچه  اما  است  نشده 
براساس  است.  اسرائیل  برای  مرکز  این 
گزارش نیویورک تایمز، رژیم صهیونیستی 
نام این مرکز را اوایل سال گذشته میلادی 
به عنوان یکی از مراکز هدف خود به دونالد 
ترامپ، رئیس جمهوری سابق آمریکا داده 
و  ها  بازسازی  همچنان  که  مرکزی  بود. 
تحقیقات در آن در جریان است و از قرار 
به  دسترسی  ارائه  قصد  هم  ایران  معلوم 
بازرسان آژانس درباره آن را ندارد. اقدامی که 
می تواند تنش ها بین دو طرف را در شرایطی 
افزایش دهد که هنوز امیدها برای بازگشت 
طرفین به میز گفت وگو به کلی نقش بر آب 

است.  نشده 

  گزارش جدید آژانس بین المللی انرژی اتمی با حمایت اروپا و آمریکا و انتقادهای تند و تیز ایران مواجه شد

مناقشه بر سر»تسا«
آژانس بین المللی انرژی اتمی: ایجاد نکردن دسترسی به کارگاه ساخت سانتریفیوژ تسا برخلاف توافق است
ایران: مجتمع کرج هنوز تحت تحقیقات امنیتی و قضایی است، تجهیزات مرتبط با آن مشمول توافق نبود

 استقبال عراق و سوریه 
از مذاکره ایران و عربستان

عراقی  منبع  دو  از  نقل  به  آسوشیتدپرس 
ادعا کرد که ایران و عربستان هفته گذشته 
نشستی در بغداد برگزار کرده اند. به گزارش 
به  رابطه  این  در  عراقی  مقام  یک  ایسنا، 
این خبرگزاری گفته که که طی دیدار هفته 
طبق  کشور  دو  میان  »مشکلات  گذشته 
نقشه راهی که از پیش بر سر آن توافق شده 
بود از جمله از طریق نمایندگی دیپلماتیک 
میان دو کشو« مورد بحث قرار گرفت. این 
مقام عراقی که نخواسته نامش فاش شود 
نبوده  وزرا  سطح  در  نشست  این  گفت که 
است.  بوده  مثبت  کل  در  مذاکرات  اما 
رئیس جمهوری عراق  برهم صالح،  همزمان 
از مذاکره ایران و عربستان استقبال کرده و 
به CNN گفته است: »امیدواریم اما واضح 
است که موانعی وجود دارند ولی امیدواریم 
این اتفاق پیش از آن که خیلی دیر شود، 
بیفتد. بالاخره، ما همسایه هستیم. ما باید 
داشته  اختلافاتی  اگر  حتی  کنیم،  مذاکره 
خارجه  امور  وزیر  مقداد،  فیصل  باشیم.« 
سوریه نیز علاوه بر این مقام عراقی از این 
المیادین  به شبکه  و  استقبال کرده  مساله 
روابط   نزدیکی  از هرگونه  ما   « است:  گفته 
شدن  نزدیک  برای  و  می کنیم  استقبال 
روابط کشورهای عربی با جمهوری اسلامی 
ایران تلاش می کنیم.جمهوری اسلامی ایران 
فلسطین  کنار  در   ، ایستاد  عرب ها  کنار  در 
ایستاد در کنار سوریه ایستاد و جواب خوبی 
نزدیکی  از  ما  بنابراین  داد  با خوبی  باید  را 
روابط ایران با هر کشور عربی استقبال می 
کنیم و بر این باوریم که این امر به قدرت 
کشورهای عربی از جمله عربستان در مقابله 

می افزاید.« چالش ها  با 

 رهبر انقلاب در مراسم عزاداری
 اربعین حسینی

تبیین؛ خنثی کننده هجمه 
تبلیغاتی دشمن است

شهیدان  سالار  و  سید  اربعین  عزاداری  مراسم 
اباعبدالله الحسین علیه السلام و اصحاب  حضرت 
تصویری  ارتباط  طریق  از  ایشان  وفای  با 
هیئت های  تجمع  )محل  تهران  دانشگاه  از 
در  خمینی)ره(   امام  حسینیه  با  دانشجویی( 
حضور رهبر انقلاب اسلامی برگزار شد. به گزارش 
پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، در 
آیت الله خامنه ای در سخنان  این مراسم حضرت 
مقاطع  از  را  اربعین  تا  عاشورا  مقطع  کوتاهی، 
اگر  گفتند:  و  خواندند  اسلام  تاریخ  مهم  بسیار 
جانهای  فداکاری  و  مجاهدت  اوج  عاشورا  روز 
عزیز و بزرگوار بود، دوره ی 40 روزه ی پس از آن 
حقایق  افشای  و  تبیین  برای  مجاهدت  اوج  نیز 
امام سجاد، حضرت  تبیین مجاهدانه  این  و  بود 
زینب و جناب ام کلثوم و صبر فوق العاده خاندان 
ماندگاری  موجب  و  فداکاری  آن  مکمل  پیامبر، 

شد. کربلا  قیام 
تبلیغاتی دشمنان  به هجمه  اشاره  با  انقلاب  رهبر 
علیه ملت ایران برای تاثیرگذاری بر افکار عمومی 
تبیینی  حرکت  مختلف،  ابزارهای  و  روش ها  با 
دانستند  تبلیغاتی  هجمه های  خنثی کننده  را 
دل  میوه  که  عزیز  دانشجویان  شما  افزودند:  و 
ملت و امید واقعی کشور هستید با اهمیت دادن 
چراغی  مانند  کدام  هر  حقایق،  تبیین  مسئله  به 

ابهام زدایی کنید. و  روشن  را  خود  اطراف 
و  مجازی  فضای  از  ناشی  امکانات  ایشان 
را  ابهامات  به  پاسخ  و  روشنگری  برای  رسانه ای 
در  قطعی  اصل  البته  و گفتند:  خواندند  مغتنم  
استفاده  حقایق،  بازگویی  و  تبیین  جهاد  قضیه 
با  همراه  مسائل  بیان  و  اخلاقی  شیوه های  از 
از  استفاده  و  کامل  عقلانیت  متانت،  منطق، 
عواطف انسانی، و پرهیز از دشنام، تهمت، دروغ 
است. عمومی  افکار  با  مواجهه  در  فریبکاری  و 
خرسندی  ابراز  با  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
و  عقلانیت  فکر،  به  جوانان  بودن  مجهز  از 
آگاهی های فراوان، بر لزوم تقویت روزافزون این 
راه حضرت  و خاطرنشان کردند:  تأکید  ویژگی ها 
به  است که  شیرینی  و  مبارک  راه  سیدالشهداء، 
جوانان  شما  و  می رسد  قطعی  توفیق  و  نتیجه 
و  راه  این  از  الهام  با  توانست  خواهید  ان شاالله 
معارف نورانی، کشور را به قله های سعادت مادی 

برسانید. معنوی  و 
رفیعی  حجت الاسلام والمسلمین  مراسم،  این  در 
حفظ  عامل  را  عاشورا  نهضت  سخنانی،  در  نیز 
متن  اساس  بر  گفت:  و  خواند  اسلام  بقای  و 
حسین  امام  بزرگ  اقدام  دو  اربعین،  زیارت 
روز  در  و خیرخواهی حتی  نصیحت  علیه السلام، 
عاشورا و بذل جان برای نجات جامعه از گمراهی 
آماده  همواره  باید  نیز  اهل بیت  شیعیان  و  است 

باشند. خداوند  راه  در  فداکاری 
به  مطیعی  آقای  مراسم،  این  در  همچنین 

پرداخت. مصیبت  ذکر  و  مرثیه سرایی 

حمله تند رئیس جمهوری 
آذربایجان به ایران

آذربایجان در  الهام علی اف، رئیس جمهوری 
را  آن  آنلاین  اعتماد  که  تیز  و  تند  اظهاراتی 
منتشر کرده، جمهوری اسلامی را خطاب قرار 
داده و از ورودهای غیرقانونی ایرانیان به این 
کشور انتقاد کرده است. او گفته است: »یش 
آذربایجان  از سوی  قره باغ  منطقه  تصرف  از 
در سال گذشته، کامیون های ایرانی در دوران 
به  مرتبا  غیرقانونی  به طور  ارمنستان،  تسلط 
این منطقه وارد  شده اند. ما نارضایتی مان را از 
ورودهای غیرقانونی اعلام کردیم اما ادامه پیدا 
کرد و در یک ماهه ی 11 آگوست تا 11 سپتامبر 
حدود ۶0 کامیون ایرانی ، بدون مجوز به قره باغ 
وارد شدند.« علی اف درباره رزمایش سپاه در 
نزدیکی رود ارس و کنار مرز آذربایجان گفته: 
»بسیار تعجب  دارد. هر کشوری می تواند در 
خاکش مانور بدهد. این حق آن ها است. اما 
چرا حالا و چرا در مرز ما؟ چرا این رزمایش ها 
و  فضولی  جبرائیل،  در  ارمنستان  وقتی 
زنگیلان بود، انجام نمی شد؟ چرا این کار پس 
از این که ما این مناطق را پس از ۳0 سال آزاد 

کردیم، انجام می شود؟«

 بازگشت زائران اربعین
PCR به ایران با تست 

در  ایران  زیارت  و  حج  سازمان  رئیس 
پخش  سیما  دوم  شبکه  از  که  اظهاراتی 
اربعین  زائران  که  شرایطی گفت  در  شد، 
مبدا  فرودگاه  در  باید  ایران  به  ورود  برای 
تست PCR بدهند که پیش از او وزیر راه 
و شهرسازی گفته بود که »تست چشمی« 
رستم  می شود.  گرفته  زائران  از  کرونا 
چشمی  تست  درباره  جزئیاتی  قاسمی 
حالیست  در  این  بود.  نکرده  اعلام  کرونا 
تعداد  زیارت  و  حج  سازمان  رئیس  که 
اعلام کرده  نفر  هزار   80 را  اربعین  زائران 
بود. پیش از این گفته شده بود که سهمیه 
ایران در اربعین امسال ۶0 هزار نفر خواهد 
در  رابطه  همین  در  رشیدیان  علیرضا  بود. 
اقدام  ایلنا  که  عراق  سرکنسول  با  دیدار 
»امسال  است:  گفته  کرد،  آن  انتشار  به 
زائران  پذیرش  تعداد  عراق موضوع  دولت 
را بسیار دیر اعلام کرد و حتی بعد از اعلام 
آغاز  تأخیر  با  ویزا  روند صدور  نیز  سهمیه 
زمانی،  محدودیت  همین  دلیل  به  و  شد 
هماهنگی ها  پیگیری ها،  از  اعم  اقداماتی 
و  نام  ثبت  به  مربوط  برنامه ریزی های  و 
بسیار  فشردگی  با  اربعین  زائران  اعزام 
شد:  متذکر  همچنین  او  شد.«  انجام 
زائرانی  برای  مناسبی  شرایط  »امیدواریم 
به  مهران  مرز  از  زمینی  بازگشت  قصد  که 
و  حلاوت  تا  شود  فراهم  دارند،  را  کشور 
باقی  آن ها  ذهن  در  سفر  این  شیرینی 
ورود  در  خاصی  مشکل  تا کنون  بماند. 
نداشته  وجود  عراق  خاک  به  زائران 
محدود  تجمع  مواردی  در  فقط  و  است 
و  شلمچه  مرزهای  در  سفر  متقاضیان 

آورد.« پدید  را  مشکلاتی  مهران 

آژانس بین المللی انرژی اتمی 
در جدیدترین گزارش خود در 
شرایطی از ایران به واسطه 
نقض توافق اخیر میان دو طرف 
انتقاد کرده که براساس اظهارات 
مسئولان ایرانی، مرکز تاسیسات 
ساخت سانتریفیوژ ایران به 
دلیل حملات تروریستی تیر 
ماه، همچنان تحت تحقیقات 
امنیتی و قضایی قرار دارد 

میرزاده، کارشناس محیط 
زیست: روند مدنظر نمایندگان 
اشتباه است. نمایندگان نه بار 
اول است به دنبال طرح تشکیل 
وزارت محیط زیست می روند 
و نه بار آخر. در حقیقت هر بار 
که آنان در حوزه انتخابیه برای 
اجرای وعده های خود به سد 
محیط زیست می خورند، سریعا 
از چنین طرحی رونمایی می کنند

جدیدترین گزارش آژانس بین المللی انرژی اتمی درباره ایران و چند و چون همکاری اش با آژانس منتشر شد و در آن بر 
همکاری ایران برای دسترسی آژانس به مراکز هسته ای در نظر گرفته شده در توافق میان دو طرف و تعویض کارت حافظه 
دوربین ها تاکید شد اما ممانعت ایران از دسترسی بازرسان به مرکز »تسا کرج«، به عاملی برای تشدید مناقشه ها میان 
ایران و غرب تبدیل شد تا حامیان دیپلماسی بیش از پیش نسبت به وخامت روابط ایران و جهان در عصر حاکمیت 

اصولگرایان در تهران هشدار دهند.

محیط زیست
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در شرایطی که سهم خواهی ها، انتخاب رئیس سازمان محیط زیست را عقب انداخته 
 نمایندگان به دنبال تشکیل وزارت محیط زیست هستند

بازی با محیط زیست
طرح های نه چندان کارشناسی شده و بعضا در 
افکار  با خواست و مطالبه  تضاد تمام و کمال 
عمومی و کارشناسان و فعالان سیاسی و مدنی 
و اجتماعی به علاوه اظهارات نه چندان معقول، 
نقل پارلمان است. هیچ مجلسی در ایران از این 
آسیب در امان نبوده  و با توجه به سبک و سیاق 
تایید و رد صلاحیت ها و نوع نگاه شورای نگهبان 
و نهادهای حاکمیتی به مقوله پارلمان در امان هم 
نخواهد بود. مهم نیست مجلس تمام اصلاح طلب 
باشد چون مجلس ششم، به اصطلاح معتدل 
باشد و متشکل از همه جریان های سیاسی چون 
مجلس دهم یا یکپارچه در اختیار اصولگرایان 
حالا  و  نهم  و  هشتم  و  هفتم  مجالس  چون 
یازدهم. مجلس همیشه پر از طرح های عجیب 
و غریب و بعضا خلق الساعه است. طرح هایی 
که بعضا گریبان محیط زیست نحیف ایران را 
هم می گیرد و گاه و بی گاه نمایندگان با چند 
ده امضا و بدون بهره گیری از بدنه کارشناسی 
قدرتمند، یک شبه خواستار تبدیل یک سازمان 
به وزارتخانه میشوند. اقدامی که از دید کارشناسان 
منابع سیاسی و جناحی و قومی و شهرستانی و 

البته فردی نیز در آن حرف اول را میزند.
اینکه طرح تشکیل وزارت محیط زیست تهیه 
شده در مجلس یازدهم هم از این جنس است یا 

خیر، چندان روشن نیست ولی آنچه عیان است، 
متن نه چندان کارشناسی شده آن است. متن 
این طرح دیروز در شرایطی از سوی خبرگزاری 
تسنیم منتشر شد که در مجالس گذشته نیز 
بارها و بارها تلاش هایی برای تحقق این مهم 
بود  مانده  باقی  ناموفق  ولی  بود  صورت گرفته 
ولی از قرار معلوم مجلس یازدهمی ها هم قصد 
دارند شانس خود آزمایش کنند. سمیه رفیعی، 
از  رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس و 
جمله نمایندگان نزدیک به قالیباف اردیبهشت 
ماه مخالفت خود با این طرح را اعلام کرده بود. 
او تبدیل سازمان محیط زیست به وزارتخانه را 
موجب تنزل نگاه حاکمیتی به این نهاد دانسته 
بود: »مدیریت یکپارچه  نوشته  توئیترش  و در 
محیط زیست امر واجب و مغفولی است. کشور 
نیازمند پیوستگی حکمرانی آب و محیط زیست 
است و این بخشی نگری و تقلیل مدیریت منابع 
آبی در حد یک پیمانکار اجرایی در وزارت نیرو 
بحران آفرین است؛ اما با این طرح نیز نه تنها 
مسئله حل نمی شود، بلکه پیچیده تر می شود.«

یک ماده، 3 تبصره
معلوم  قرار  از  اما  طرح  این  حامی  نمایندگان 
لزوم  به  بی اعتنا  و  مخالفت ها  به  بی توجه 
بهره گیری از نگاه کارشناسی به معضلات محیط 

را  تبصره   ۳ با  و  ماده ای  یک  طرحی  زیست، 
بررسی  برای بحث و  امضا  با 28  و  تهیه کرده 
به کمیسیون تخصصی ارجاع داده اند. در ماده 
»حفاظت  وزارت  تشکیل  از  طرح،  این  واحده 
سازمان  اختیارات  واگذاری  و  زیست«  محیط 
محیط زیست به این وزارتخانه از زمان تشکیل 
صحبت شده و در تبصره ها به نیروی انسانی و 
مسائل مادی تشکیل وزارتخانه اشاره شده است. 
در تبصره یک آمده که » کلیه امکانات، اموال و 
نیروی انسانی سازمان مزبور در اختیار وزارتخانه 
جدید قرار می گیرد« و تبصره ۳ نیز تاکید کرده 
که » هر گونه افزایش نیروی انسانی ، امکانات 
و با مالی برای وزارتخانه موضوع این ماده واحده 
در طول دوران اجرای برنامه ششم توسعه ممنوع 
است.« بعید است با همین 2 تبصره بتوان این 
طرح را از دایره شمول اصل ۷۵ قانون اساسی 
خارج کرد و موجبات تاییدش در شورای نگهبان 
را فراهم آورد ولی نکته حائز اهمیت اهداف پنهان 
حمیدرضا  اهدافی که  است.  طرح  این  پشت 
اعمال  زیست  محیط  کارشناس  میرزاده، 
طرح های مخرب چون بهره برداری از معادن در 

مناطق 4 گانه ایران را یکی از آن ها می داند.

سهم خواهی به نام یک طرح
میرزاده در گفت وگو با »پیام ما«، تشکیل وزارت 

محیط زیست را اقدامی سهم خواهانه توصیف 
و اظهار کرد: »دلیل من برای تهیه این طرح بر 
مبنای سهم خواهی، آن است که در حال حاضر 
دستگاهی اجرایی به نام سازمان جنگل ها و مراتع 
داریم که بسیار هم در حقش اجحاف شده و با 
آنکه مالک قانونی 8۵ درصد اراضی کشور است، 
همیشه از موضوعات دور نگه داشته شده است 
و از طرف دیگر دستگاهی سیاست گذار و نظارتی 
با  نام سازمان محیط زیست که  به  داریم  هم 
همین ساختار نه چندان قوی، گاها میتواند مقابل 
توسعه ناپایدار را بگیرد. مدلی که در ذهن آقایان 
و شاید هم خانم ها قرار دارد، تشکیل وزارتخانه 
از یک طرف  برای محیط زیست است که  ای 
زیر فشار نمایندگان قرار خواهد گرفت و از طرف 
دیگر مدیریت چندپارچه محیط زیست را تشدید 
میکند.« او بیان اینکه »مطابق اسناد بالادستی 
است«، گفت:  ممنوع  جدید  وزارتخانه  تشکیل 
»روند مدنظر نمایندگان اشتباه است. نمایندگان 
وزارت  دنبال طرح تشکیل  به  اول است  بار  نه 
محیط زیست می روند و نه بار آخر. در حقیقت هر 
بار که آنان در حوزه انتخابیه برای اجرای وعده های 
خود به سد محیط زیست می خورند، سریعا از 
چنین طرحی رونمایی می کنند حال آنکه این 
مهم چیزی بیشتر از سهم خواهی و قدرت طلبی 
نیست. در همین طرح فعلی فرصت یکساله داده 
اند برای تهیه شرح وظایف این وزارتخانه و این 
یعنی یک سال فرصت برای سو استفاده.« او در 
بخش پایانی اظهاراتش گفت: »سیستم ایده آل 
ما آن است که وزارت منابع طبیعی شکل بگیرد 

و این سازمان از زیر نظر وزارت جهاد کشاورزی 
خارج شود.«

بلاتکلیفی محیط زیست
افزون بر اظهارات میرزاده و نقدهای او به مفاد 
محیط  وزارت  تشکیل  برای  نمایندگان  طرح 
زیست، آنچه حائز اهمیت است، بلاتکلیفی فعلی 
با  سازمان  این  است.  زیست  محیط  سازمان 
گذشت حدود سه ماه از تشکیل دولت رئیسی، 
هنوز سکان دار خود را نشناخته و کش و قوس ها 
رفیعی،  است. سمیه  در جریان  نیز  آن  بر سر 
نماینده نزدیک به قالیباف و از چهره های نزدیک 
به رئیسی از جمله گزینه های ریاست این سازمان 
بود ولی کم تجربگی او و مخالفت برخی فعالان 
انتصاب را کمرنگ  محیط زیست احتمال این 
کرده است. به گفته یک منبع آگاه محمد مخبر، 
معاون اول رئیسی هم در این میان تلاش می کند 
مسعود منصور، رئیس سازمان جنگل ها و مراتع 
را به عنوان رئیس این سازمان معرفی کند. در 
این میان محمدحسن نامی، وزیر ارتباطات دولت 
احمدی نژاد هم از جمله چهره های نظامی است 
که نامش در میان گزینه ها مطرح شده و تلاش 
می کند ریاست این سازمان را برعهده بگیرد. همه 
نمایندگان  طرح  کنار  در  پنهان  جدال های  این 
سبب شده تا محیط زیست حالا در بلاتکلیفی 
که  بلاتکلیفی ای  بگذارند.  روزگار  توجهی  قابل 
می تواند خسارتی جبران ناپذیر بر جای بگذارد و 
جالب آنکه توصیه های کارشناسان و اهالی فن 
نیز راه به جایی نمی برد و باید دید سیاسیون در 
نهایت چه تصمیمی برای این سازمان می گیرند.



پیامک شما را دربـاره 
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تا دهه ۶0 بیش از هزار نفر در مهدی آباد زندگی 
می کردند. خانواری 4 نفر هم در نظر بگیریم، 
تا ۶0  بین  ۵0  اما  2۵0 خانوار می شود. حالا 
خانوار ساکن این روستا هستند. افرادی که یا 
پول مهاجرت و یا دل رفتن نداشتند. اما آنچه 
رضا ابراهیم پور را اینجا نگه داشته، نیم دانگ 
تلمبه آب است. برای توصیف محل زندگیش 
عبارت »سرزمین بادها« را به کار می برد، البته  
به  کره ای  فیلم های  در  که  سرزمینی  آن  نه 
نمایش درآمده »در دِه ما ماسه تا سر دیوار 
رفته و عملا وارد خانه   ها شده. سر تا سر سال 
بادهایی  خاطر  به  یکبار  داریم  را  مشکل  این 
به  دیگر  بار  و  می آید  سیستان  سمت  از  که 
دلیل بادهای جنوب، همین باد کل محصول 
تا 80 درصد  برده بعضی  بین  از  را  خرمایمان 
خرمایشان به واسطه همین بادها خشکیده.
سخت است که ببینی تمام سرمایه عمرت یک 

شبه به باد می رود«
او هم یکی از صدها روستانشین ریگان است که 
ریگ و شن مهمان ناخوانده باغش شده. برای 
اینکه یک درخت خرما به بار بنشیند باید حداقل 
۵ سال بگذرد. او ۵سال آب داده، حفاظت کرده 
و خون دل خورده اما با یک توفان باغش زیر 
شن رفته است»به بدبختی یک نفر را راضی 
کردم تا بولدوزرش را بیاورد سر باغ. برای هر 
ماشین ساعتی ۳۵0 هزار تومان پول گرفتند و 
۵ کامیون شن و ماسه از باغ درآوردند. رمل ها را 
خارج کردیم ولی معلوم نیست که این درختان 
چقدر آسیب دیدند و آیا قرار است سال بعد ثمر 

دهند یا نه؟«
توفان که می شود، مردم به خانه هایشان پناه 

است که  زیاد  قدری  به  باد  شدت  می برند. 
تا  ترس  از  می برد.مادران  خود  با  را  کودکان 
را  آلود می شود، دست طفل هایشان  غبار  هوا 
می گیرند و خودشان را در خانه حبس می کنند. 
گاهی شن و ریگ درست نشسته جلوی درب 
خانه، مجبورند تا سه روز صبر کنند تا کمک 

برسد.

ریگان رتبه اول
 فرسایش بادی در کشور

بیابان  امور  دفتر  مدیرکل  جعفریان،  وحید 
آبخیزداری کشور،  و  مراتع  جنگل ها،  سازمان 
اول مهر گفته بود از مجموع ۳0 میلیون هکتار 
کشور  در  بادی  فرسایش  تاثیر  تحت  منطقه 
1۳.۵ میلیون هکتار از نظر ابعاد خسارت مربوط 
زیرساختی  و  انسانی  زیست  عرصه های  به 
اراضی  فرودگاه ها،  جاده ها، کارخانجات،  نظیر 
کشاورزی و روستاها بحران زا یا کانون بحرانی 
هستند. یک روز قبل از این خبر، فرماندار ریگان 
از رتبه اول این شهرستان در فرسایش بادی 
خبر داده بود و نسبت به این موضوع هشدار 
داده بود:»افزایش فرسایش بادی در شهرستان 
ریگان باعث شده که بیابان در مناطق مختلف 
به سوی منازل پیشروی کند. فرسایش بادی 
ساکنان  برای  را  مشکلاتی  شهرستان  این  در 
روستا های ریگان ایجاد کرده است که آنها در 

مهاجرت هستند.« حال 

 بیش از نیمی از مساحت ریگان 
درگیر فرسایش بادی است

به سال 9۷  طبق آخرین اطلاعات که مربوط 
است از مجموع 920 هزار هکتار  مساحت این 

شهرستان،۳۷۶ هزار هکتار تحت تاثیر فرسایش 
بادی است و 1۵8 هزار و 200 هکتار از مساحت 

مناطق هم جز کانون های بحرانی است.
این  سراغ  توفان  باز  پیش  ماه  یک  از  کمتر 
محدوده آمد. شریف نژادی مقدم، دهیار علی 
آباد به »پیام ما«می گوید: »اینجا مردم زندگی 
ندارند.  باید از نزدیک ببینید تا باورتان شود. 
توفان دکل مخابرات را انداخته و از آن روز تا به 
الان هنوز ارتباط ما مشکل دارد. نه به اینترنت 
وصل می شویم و نه گوشی موبایل درست آنتن 
دارد. « مسئله آنتن دهی موبایل نیست، مردم 
توفان  رفته.  دست  از  سرمایه شان  اینجا کل 
درختان نخل را سفید پوش کرده، شاخه ها را 
شکسته و محصولات زراعی چون یونجه و گندم 
را زیر خود دفن کرده:» خاک روی خرما نشسته 
نه با آب پاک می شود و نه حتی شستنش 
با  ریکا) مایع ظرفشویی( فایده ای دارد. کل 
محصولمان دور ریز شده بعضی تا 80 درصد 
محصول نخلستان شان از بین رفته و بعضی 

بین ۳0 تا ۵0 درصد.«
 محصولی که حالا گردوخاک رویش نشسته. 
از خرابی  گرمای  بود که  باقیمانده محصولی 
طاقت فرسای ریگان در امان مانده بود. تیر و 
مرداد هواشناسی دمای بالای ۵0 درجه را در این 
محدوده ثبت کرده بود. حمید فرامرزی،  مدیر 
جهاد کشاورزی شهرستان ریگان دوم مرداد ماه 
به نخلداران ریگانی پیشنهاد داده بود تا میزان 
»بیشترین  دهند  افزایش  را  نخل ها  آبیاری 
خسارت اولیه در مناطق چاه ملک،ده رضا و علی 
آباد پشت ریگ مشاهده شده است .کشاورزان 
بهتر است دور تسلسل آبیاری را در این ایام 

افزایش داده و استفاده از کودهای ریزمغذی 
به جای  متقال  پوشش خوشه  از  استفاده  و 

پلاستیک را در برنامه خود قرار دهند.«

عمق چاه به بیش از 80 متر رسیده
قنات های  اکثر  علی آباد خشکیده،  قنات 
روستای های شرق کرمان خشکیده، کشاورزی 
از  نخلدارند.  همه  و  است  منطقه  شغل  تنها 
قنوات  تنها  نه  شده  چاه کشیده  از  آب  بس 
از 80 متر  با عمق بیش  بلکه حتی چاه های 
بین  از  رطوبت خاک  به خنسی خوردند.  هم 
رفته. مطابق اطلاعات مرکز ملی خشکسالی و 
ریگان  مساحت  4۳.9درصد  بحران  مدیریت 
تحت تاثیر خشکسالی بسیار شدید و 9/4۵ 
درصد از مساحت هم تحت تاثیر خشکسالی 

است.  شدید 
تا دو دهه قبل اطراف مهدی آباد پر از گزهایی 
شهرستان  طبیعی  منابع  کل  اداره  که  بود 
و روستاییان  اما خشکیده اند  بود،حالا  کاشته 
درختان مرده را آتش تنور کرده اند. ابراهیم پور 
می گوید: »ماسه ها اطراف گزها را گرفت. منابع 
طبیعی نه به این درختان رسیدگی می کرد و 
نه آبیاری می شدند، با خشک شدن آب قنات، 
این درختان هم کم کم خشک شدند و حالا 
استفاده  آن ها  از  تنور  هیزم  برای  روستاییان 
نخلداران اند.  همه  آباد  علی  در  می کنند.« 
معیشت کل روستاهای شرقی استان کرمان 
از طریق باغات خرماست. کشاورزانی که حالا با 
تهدید منابع آبی، کل سرمایه شان در معرض 
خشکسالی  تاثیر  گرفته:»تحت  قرار  خطر 
قنات  ها خوابیده. چاه های با عمق 80 متر و 100 
متر دچار خشکی شده و دبی پایین آمده .هزینه 

برق و تعمیرات این چاه ها بالاست و زندگی به 
منابع  اما  قبل  ده سال  از  سختی می گذرد.« 
طبیعی به دنبال ایجاد طرح هایی برای معیشت 
دوش  روی  از  بار  کردن  کم  یا  و  جایگزین 
بیابان زدایی  بین المللی  پروژه  بوده.  کشاورزی 
»جف« در 90 روستای شهرستان ریگان در سال 
91 آغاز شد.در شروع کار این پروژه با مشارکت 
مردم و برای احیای جنگل های تخریب شده در 
۳00 هزار هکتار و در ۳0 روستا به صورت پایلوت 
انجام شد. عباس درخشانی،  رئیس اداره امور 
بیابان منابع طبیعی استان کرمان،معتقد است 
گنبکی 4  در  هوا  دمای  پروژه  این  اجرای  با 
درجه کمتر از شهر ریگان شده »پروژه احیای 
اراضی تخریب یافته با تاکید بر خاک های شور 
در وسعت  148 هزار هکتار اجرا شد  و هدف 
اجرایش هم توانمندسازی و مشارکت مردم در 
احیای عرصه های منابع طبیعی بود. ده کمیته 
پیرامون این پروژه برگزار و هزار و ۶۷۶ خانوار را 
تحت پوشش خود قرار داده. افرادی که با کمک 
و کمیته ها  سرمایه گذاری  خرد  صندوق های 
مشاغلی چون عرق گیری، تولید نهال و حتی 
منجوق دوزی را راه اندازی کردند.«به گفته او در 
قالب این پروژه تاکنون هزار و ۵00 هکتار نهال 
کاری صورت گرفته و در مساحت ۳ هزار و ۵00 
انجام شده و 1۵  هکتار نیز مدیریت روان آب 
هزار بند خاکی و سنگی سیمانی احداث شده.
به طور کلی در منطقه ریگان دو سری اقدامات 
المللی  بین  پروژه  اجرای  ؛یکی  شده  انجام 
احیای اراضی تخریب یافته و دیگری اجرای 
پاشی  مالچ  نهال کاری،  همچون  طرح هایی 
این  با  رسوب گیر.  تله  و  آب  روان  مدیریت 
وجود کماکان این شهرستان رتبه اول فرسایش 
بادی را به خود اختصاص داده. درخشانی در 
این رابطه می گوید:» دوسال اخیر بالغ بر هزار و 
40 هکتار نهال کاری کهور ایرانی و بالغ بر هزار و 
800هکتار مالچ پاشی در آن منطقه صورت گرفته 
اما بالغ بر ۷0 درصد مساحت ریگان درگیر است 
و بیشتر از 1۵8 هزار و 200 هکتار از منطقه کانون 
بحرانی فرسایش بادی است که مدیریت آن 

نیازمند اعتبار به شدت بالایی است.«
به گفته درخشانی در چند سال گذشته هیچ 
گونه مجوز دیگری برای حفر چاه  از سمت اداره 
آب داده نشده و جلوی توسعه کشت گرفته 
شده است. تبعات خشکسالی در ریگانی که از 
سالها قبل دست به گریبان توفان و شن بود 
بیشتر از هر جای دیگر به چشم می آید. جاده ها 
ماهی دو سه بار توسط کارمندان  اداره راه ریگان 

پاکسازی می شوند. 
شدت باد به قدری است که شن تمام جاده را 
می گیرد، آنقدر که هیچ اثری از مسیر نیست. 
به  ریگان  راه  اداره  کارمند  رنجبران،  ایمان 
»پیام ما« می گوید »من کارمند ریگان هستم 
ولی حاضر نیستم در این شهر زندگی کنم و هر 
روز مسیر 2۵ کیلومتری  محل کارم تا خانه را 
طی می کنم. بیشتر مردم آنجا مشکل تنفسی 
دارند و ریه شان آسیب دیده.  وقتی توفان 
می شود،  گستره دید به ۵ متر هم نمی رسد، 
کل مسیر را ماسه می گیرد و مجبور به لایه روی 
هستیم؛ چرا که اگر این کار صورت نگیرد حتی 
امکان واژگون شدن ماشین هم وجود دارد.«

عمده  کشاورزان  از  یکی  عامری  مصطفی   
منطقه و عضو انجمن خرمای استان است. او 
هم مانند علی اسعد سالار بهزادی از سردخانه 
داران و کشاورزان ریگان معتقد است که هیچ 
راهی برای مقابله و یا کاهش زیان وجود ندارد. 
کشاورزان بزرگ از منطقه رفته اند و یا حداقل 
خانواده شان اینجا نیست. عامری یکی از همین 
افراد است:» همسر و فرزند من کرمان زندگی 
می کنند اما تمام سرمایه من اینجاست. پدر و و 
پدربزرگم در همین منطقه بودند و خودم هم هر 

۶ ماه سال به اینجا می آیم.«

گزارش »پیام ما« از زندگی ساکنان ریگان، منطقه ای که رتبه اول فرسایش بادی کشور را دارد

زندگی در حلقه بسته باد و شن
  رئیس اداره امور بیابان منابع طبیعی استان کرمان:  بالغ بر 70 درصد مساحت ریگان درگیر است و بیشتر از 158 هزار و 200 هکتار 

از منطقه کانون بحرانی فرسایش بادی است

فوت 7 هزار نفر به دلیل 
ایست قلبی ناشی از ذرات 
معلق در سال های اخیر 

رئیس موسسه پژوهشی فرهنگ و هنر تهران 
توسعه  و  برقی  حمل ونقل  وسایل  از  استفاده 
خودرو  ترک  همچنین  و  عمومی  حمل ونقل 
شخصی و توسعه مسیرهای پیاده رو و دوچرخه 
سواری را راه حل معضل آلودگی هوا دانست. 
پیروز حناچی رئیس موسسه پژوهشی فرهنگ 
و هنر تهران با انتقاد به مسئولان شورای جدید 
گفت آنها حرکت به سمت حمل ونقل پاک را 
مسئله ای کوچک می دانند، و به ارائه آماری از 
شرایط آلودگی هوای تهران پرداخت و به فوت 
۷ هزار نفر به دلیل ایست قلبی ناشی از ذرات 
pm2.۵، افزایش فوتی ها در روزهای آلوده اشاره 
کرد. به گفته او با وجود روش های سختگیرانه 
تر در شاخص های آلودگی هوا، متاسفانه باز هم 
می بینیم در سال های 98 و 99 هیچ روز کاملًا 
»افزایش  داد  ادامه  حناچی  نداشتیم.  پاکی 
آن  مستقیم  ارتباط  و   so2 غلظت  چشمگیر 
بقیه  با  مقایسه  قابل  فسیلی،  با سوخت های 
آلاینده ها و همچنین بوی نامطلوب ناشی از آن 
نیست و روزهای آلوده 12 درصد بیشتر شده اند.« 
و  مردم  همکاری  را  معضلات  این  حل  راه  او 
اجتماعی دیدن مسئله دانست، افزود »زیرا به 
مراتب کم هزینه تر و پر بازده تر است. همچنین 
این بحران با کنترل آلاینده ها، استفاده از وسایل 
عمومی  حمل ونقل  توسعه  و  برقی  حمل ونقل 
توسعه  و  شخصی  خودرو  ترک  همچنین  و 
حل  سواری  دوچرخه  و  رو  پیاده  مسیرهای 
می شود و اگر مسأله خواست مردم شود، کسی 
نمی تواند با آن مقابله کند.« او افزایش ۵ برابری 
مسیرهای دوچرخه را یکی از دستاوردهای دوران 
مسئولیت خود دانست و گفت با برنامه ریزی 
می توانیم از 2۵0 کیلومتر مسیر دوچرخه سواری 
به 1۵00 کیلومتر برسیم. حناچی با اشاره به اینکه 
18 دستگاه در کشور مسئول کنترل آلودگی هوا 
هستند گفت: با هماهنگی و برنامه ریزی می توان 

بحران را حل کنیم.

تداوم بارش باران در نوار 
شمالی کشور 

سازمان  سریع  هشدار  و  پیش بینی  مدیرکل 
در  بارش  تداوم  به  اشاره  با  هواشناسی 
استان های ساحلی دریای خزر، اردبیل و شمال 
»شدت  شرقی گفت:  و  غربی  آذربایجان های 
بارش پنج شنبه در گیلان، نوار شرقی اردبیل و 
جمعه در گیلان، مازندران و شرق و شمال اردبیل 
رخ خواهد داد و دریای خزر مواج است.« صادق 
ضیائیان در گفت وگو با ایسنا افزود: طی روزهای 
سه شنبه و چهار شنبه) ۶ و ۷ مهرماه( علاوه بر 
غرب سواحل دریای خزر و اردبیل،  در برخی 
مناطق استان مازندران و شمال آذربایجان شرقی 
نیز بارش پراکنده همراه با وزش باد انتظار می رود. 
سازمان  سریع  هشدار  و  مدیرکل  پیش بینی 
هواشناسی با بیان اینکه در روزهای پنج شنبه 
و جمعه) 8 و 9 مهرماه( ضمن تقویت سامانه 
خزر،  دریای  ساحلی  استان های  در  بارشی، 
اردبیل و شمال آذربایجان های غربی و شرقی 
بارش ادامه خواهد داشت گفت: شدت بارش 
در روز پنج شنبه در گیلان، نوار شرقی اردبیل و 
جمعه در گیلان، مازندران و شرق و شمال اردبیل 
رخ خواهد داد و دریای خزر مواج است. به گفته 
او در روزهای پنجشنبه و جمعه سامانه بارشی 
که بر روی اقیانوس هند شکل گرفته به سواحل 
سیستان وبلوچستان  جنوب  و  عمان  دریای 
افزایش  سبب  نواحی  این  در  و  شده  نزدیک 
ابر، وزش باد شدید و رگبار و رعدوبرق و مواج 
شدن دریا می شود. مدیرکل پیش بینی و هشدار 
سریع سازمان هواشناسی، دما و وضعیت جوی 
پایتخت را طی سه روز آتی نیز اعلام کرد و گفت: 
»دمای هوای تهران در روز سه شنبه بین  19 و  
۳0 درجه سانتی گراد و روز چهارشنبه بین 19 و 
۳1 درجه سانتی گراد پیش بینی می شود. آسمان 
تهران در این سه روز صاف است و گاهی اوقات 

با وزش باد همراه خواهد بود.«

لاشه یک قلاده فک 
خزری دیگر در سواحل 

انزلی کشف شد 
 رئیس اداره محیط زیست انزلی از کشف یک 
قلاده فک خزری در ساحل روستای طالب آباد 
»اقدامات  افزود:  و  داد  خبر  شهرستان  این 
بیومتری بر روی این قلاده فک انجام شده 
است.« سید فرشید فلاح اظهار داشت »لاشه 
این فک خزری در ساحل روستای طالب آباد 
پشت پایانه حمل ونقل پیدا شده و دلیل مرگ 

آن نامعلوم است . 
انجام  برای  فک  این  لاشه  از  هایی  نمونه 
آزمایشهای لازم به آزمایشگاه صیاد شیرازی 
نتیجه  او  گفته  به  است.«  شده  ارسال 
آزمایش ها ظرف 2 روز آینده اعلام و علت مرگ 
این چهارمین لاشه فک  مشخص می شود. 
خزری طی 2 هفته اخیر است که در سواحل 
گیلان کشف می شود زیرا طی این مدت لاشه 
2 فک خزری در آستانه اشرفیه و 2 قلاده فک 

در انزلی و رضوانشهر کشف شده است.

در منطقه ریگان دو سری 
اقدامات انجام شده ؛یکی 
اجرای پروژه بین المللی 

احیای اراضی تخریب یافته 
و دیگری اجرای طرح هایی 

همچون نهال کاری، مالچ پاشی 
مدیریت روان آب و تله رسوب 
گیر. با این وجود کماکان این 
شهرستان رتبه اول فرسایش 

بادی را به خود اختصاص داده

رمل تا بیخ دیوار خانه هایشان آمده. شانس آوردند که آن ها هم مانند روستای ده رضا، رمل روی سقفشان ننشست. دور تا دور خانه های 
روستاهای مهدی آباد، علی آباد، چاه ملک و به طور کلی از دوراهی چاهدگان تا گیگان رمل نشسته. شن به قدری زیاد است که با جارو 
و بیل جمع نمی شود؛ بولدوزر و لودر می خواهد. کسی به این مصیبت عادت نکرده اما پولی هم در بساط نیست. هزینه کرایه ساعتی 
بلدوزر کمتر از 350 هزار تومان نیست. هزینه ای که قدر جیب خیلی از روستانشینان که بخش زیادی از آن ها هم تحت پوشش کمیته 
امدادند، نیست. عین یک نوار که روی تکرار رفته باشد، سالی دوسه بار این مرثیه تکرار می شود؛ هر کسی که پولی در بساط داشته  و یا 

دل رفتن، به  بم و یا کرمان پناه برده.

شریف نژادی مقدم، دهیار علی 
آباد: خاک روی خرما نشسته 

نه با آب پاک می شود و نه 
حتی شستنش با  ریکا) مایع 
ظرفشویی( فایده ای دارد. کل 

محصولمان دور ریز شده بعضی 
تا 80 درصد محصول نخلستان 
شان از بین رفته و بعضی بین 

۳0 تا ۵0 درصد

|  
رنا

 ای
 |

| روزنامه نگار |

| مرضیه قاضی زاده |

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو کرمان  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 

اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 1400۶0۳190۷800۵42۳ هیات دوم مورخه 1400/0۶/09 موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه 
دو کرمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم زهره گلشاهی فرزند مسعود بشماره شناسنامه 
۵082 کد ملی 29940۵40۵1 صادره از کرمان وآقای رضای سلطانی به شماره شناسنامه 1 وکدملی 
299۳2۶42۳0 فرزندعلی صادره از کرمان بالمناصفه در ششدانگ یک باب خانه به مساحت 1۳4/1۵ 
متر مربع تحت پلاک 1۶۶۵9 فرعی از ۳9۶8 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 484 فرعی از 
۳9۶8 اصلی بخش 2 کرمان واقع در سرآسیاب فرسنگی خیابان شهید ابراهیمی جنوبی خیابان 

بختیاری خریداری 
مع الواسطه از مالک رسمی خانم فاطمه احمدی نژاد محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف ۶۵۵
تاریخ انتشار نوبت اول : 1400/0۶/21- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1400/0۷/0۶

محمود مهدی زاده - رئیس ثبت اسناد و املاک

 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک زرند  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
های فاقد سند رسمی

اگهی موضوع ماده ۳ و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی برابر رای شماره 1400۶0۳19008001۳81هیات دوم  
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک زرند تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای 
محمد رمضانی فرزند علی به شماره شناسنامه 12۳0 صادره از در یک باب خانه به 
مساحت 19۷.۷۵ مترمربع مفروز و مجزی شده از پلاک 14 فرعی از ۵0۶8 اصلی 
واقع در زرند شهرک امام سجاد ع خریداری از مالک رسمی آقای مهدی کارگر محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵روز آگهی 
اعتراضی  به صدور سند مالکیت متقاضی  می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
تسلیم  تاریخ  از  ماه  رسید ظرف مدت یک  اخذ  از  و پس  تسلیم  اداره  این  به  را 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 

شد. م/الف 1۶4
تاریخ انتشار نوبت اول:1400/۶/22

 تاریخ انتشار نوبت دوم:  1400/۷/۶
حسین توحیدی نیا_ رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان زرند

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو کرمان  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 1400۶0۳190۷8004۷28 هیات دوم مورخه 1400/0۵/1۶ موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک منطقه دو کرمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضیان آقای پیمان هابیلی نسب اخچه 
به شماره شناسنامه ۶۶18 وکدملی 299۳۷4۷118 فرزند درویش صادره از کرمان و خانم زهرا 
اکسیر فرزند مهدی بشماره شناسنامه 29802۳1۵84 صادره از کرمان بالمناصفه در ششدانگ 
یک باب خانه به مساحت 24۳/۳8 مترمربع تحت پلاک 24۵۶4 فرعی از 2۷8۷ اصلی 
بخش ۳ کرمان واقع در خیابان شیخ احمد کافی جنوبی انتهای کوچه شماره ۷خریداری از 
مالک رسمی آقای حسن ودیعتی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف ۶۶1
تاریخ انتشار نوبت اول :1400/0۶/22- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1400/0۷/0۶

محمود مهدی زاده - رئیس ثبت اسناد و املاک

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک زرند  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
های فاقد سند رسمی

اگهی موضوع ماده ۳ و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی برابر رای شماره 1400۶0۳190080014۶9هیات دوم  
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  زرند  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر 
آقای وحید کردی کریم آبادی فرزند حسین به شماره شناسنامه ۳080119800 صادره 
از زرند در یک باب خانه به مساحت 2۶2.88 مترمربع از پلاک 2۳90 اصلی واقع 
در زرند خیابان قره نی کوچه 8 خریداری از مالکین رسمی اشرف، اقدس و افسر 
ایرانمنش محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
1۵روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 

شد. م/الف 1۶۵
تاریخ انتشار نوبت اول:1400/۶/22

 تاریخ انتشار نوبت دوم:  1400/۷/۶
حسین توحیدی نیا_ رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان زرند

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو کرمان  

ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 
فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

قانون  موضوع   1400/0۵/2۳ مورخه  دوم  هیات   1400۶0۳190۷8004801 شماره  رای  برابر 
واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین 
ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو کرمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم حسنیه 
از  اله بشماره شناسنامه 9۶ کد ملی ۳0۳0۷0۶11۷ صادره  امان  رشیدی محمدآباد فرزند 
متر  به مساحت 21۷/8۳  فوقانی  برطبقات  خانه مشتمل  باب  درششدانگ یک  جیرفت 
مربع تحت پلاک 24۵۵0 فرعی از 2۷8۷ اصلی بخش ۳ کرمان واقع در اسیاباد جنوبی 
غربی 11 خریداری مع الواسطه از مالک رسمی آقای وحید هروی محرز گردیده است. لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. م الف ۶۷۶
تاریخ انتشار نوبت اول : 1400/0۶/22- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1400/0۷/0۶

محمود مهدی زاده - رئیس ثبت اسناد و املاک

آگهی مفقودی

آگهی اصلاحیآگهی مفقودی

پراید  برگ سبز خودروی سواری   
شماره  به  مدل 1387  تیپ 132 
شاسی  شماره  و  موتور 2408915 
شماره  به    S1422287005594
پلاك  79 ایران 697 ج 18 به نام 
آقای حمید هنرور مفقود گردیده و 

از درجه اعتبار ساقط می باشد .

خودرو  فروش  فاکتور  و  سند 
CVT TIGGO5 به شماره شاسی 
 NATGBATL6G1004179
موتور  شماره  و 
 MVM484FTAG007204
می  اعتبار  فاقد  و  مفقود گردیده 

باشد. شماره 1064
ت ح ج 

انتشار  تاریخ  اجرائیه  ابلاغ   1048 شماره  آگهی 
محمودی  فاطمه   -  4 شماره  ورثه   1400/06/09

سیوکی صحیح می باشد. اصلاحیه
ت ح ج

آب جارو نیست
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 از آخر شروع کنیم، از روزی که سیدار 
تعطیل شد.

ما  زمانی که  بود.  تراژیک  خیلی  کار  آخر 
سیدار را تعطیل کردیم، دوستان و همکاران 
همین  موجود  شرایط  به  توجه  با  هم  ما 
تصمیم را گرفته  بودند و هاستل های تهران 
تلاش  می شد.  تعطیل  داشت  یکی  یکی 
کنیم،  حفظ  را  سیدار  که  کردیم  زیادی 
شرایط  نبود،  حمایتی  هیچ  چون  اما 
این  به  ناچار  رفت،  پیش  بد  خیلی  هم 
باز  امید داشتیم مرزها  تصمیم شدیم. ما 
و  شود  انجام  واکسیناسیون  زودتر  شود، 
می افتد،  دیگر  کشورهای  در  که  اتفاقاتی 
هیچ کدام  متاسفانه  اما  بیفتد.  هم  اینجا 
اندازی  چشم  حتی  نیفتاد.  اتفاق  اینها  از 
کننده  امیدوار  چندان  داشتیم  که  هم 
خودمان  روی  پیش  امیدی  هیچ  نبود. 
تغییر  با  می توانستیم  البته  نمی دیدیم. 
حفظ  را  سیدار  سیاست ها،  سری  یک 
از  را که  هدفی  تصمیم گرفتیم  اما  کنیم. 
ابتدا در مورد سیدار در نظر داشتیم، حفظ 
دوست  برویم،  پیش  همان  طبق  و  کنیم 
دهیم.  تغییر  را  سیاست هایمان  نداشتیم 
همان  در  عنوان کافه  به  می توانستیم  مثلا 
تغییر  یک  و  دهیم،  ادامه  را  فضا کارمان 
این  به  اما  باشیم.  داشته  موقت  کاربری 
نتیجه رسیدیم که هدف ما در سیدار چیز 
را  بود و می خواستیم همان هدف  دیگری 

کنیم. دنبال 

  معاونت گردشگری وامی برای مشاغل 

آسیب دیده در نظر گرفت هر چند نتیجه 
نداشت  اما شما از این وام استفاده نکردید؟
تا جایی که من در جریان هستم به همکاران ما 
که هاستل داشتند، وامی تعلق نگرفت. کسب و 
کارهای کوچک در چنین شرایطی همیشه بیشتر 
ضربه می بینند، کسی که یک هتل بزرگ دارد 
هم یک پشتوانه مالی دارد و هم بیشتر دیده 
می شود و مورد حمایت است. یکی از دوستانم 
از یکی از مسئولان وزارت میراث فرهنگی پرسیده 
بود شرایط دریافت این وام چیست؟ گفته بود 
شما واجد شرایط این وام ها نیستید. وام برای 
هتل هاست. این یک سیاست است برای حمایت 
نکردن از بیزنس های کوچک. در حالی که با تزریق 
وام های با رقم پایین و کمک اقتصادی کوچک 
می شد خیلی از این مراکز را که تعطیل شدند، 
حفظ کرد. اما متاسفانه حمایت و پشتوانه ای برای 
ما نبود.چشم انداز امیدوار کننده ای هم پیش روی 
ما نبود. من اگر می دانستم یک یا دو سال آینده 
قرار است دوباره به کارم برگردم صد در صد آن را 
حفظ می کردم. اما با پیش بینی هایی که خودم 
کردم و مشورت هایی که با متخصصان داشتم، 
همه به اتفاق این نظر داشتند که این شرایط و 
بسته بودند مرزها – چون سیدار فقط در بخش 
گردشگری ورودی کار می کرد- قرار نیست به این 
زودی درست شود. نزدیک به یک سال است ما 
سیدار را تعطیل کردیم و هنوز مرزها بسته است. 
من از تصمیمی که گرفتم ناراحت نیستم. فکر 
می کنم که به موقع این کار را انجام دادم. شاید 

ته مانده انرژی ام را حفظ کردم که بعدها وقتی 
شرایط بهتر شد بتوانم کاری کنم.

  مهمانانی که داشتید وقتی با خبر شدند 
واکنشی  چه  شده  تعطیل  سیدار  که 

داشتند؟
جریان  گردشگری  که  مدت  این  تمام  در  ما 
نداشت با مسافرانمان در ارتباط بودیم. همه آنها 
وقتی فهمیدند که سیدار را تعطیل کردیم، خیلی 
تهران  به  ما  اگر  ناراحت شدند، می گفتند حالا 
بیاییم کجا برویم؟ واقعیت این است که هنوز 
هستند کسانی که دوست دارند به ایران بیایند. با 
این حال من بعید می دانم حتی بعد از باز شدن 
مرزها هم خیلی زود گردشگری رونق پیدا کند. 
به خاطر اینکه قبل از کرونا افول گردشگری ایران 
زمانی اتفاق افتاد که اینترنت قطع شد. و در همان 
مقطع اعتماد گردشگران به فضای ایران آسیب 
دید. بعد هم که اتفاقات پشت سر هم باعث شد 
که گردشگری دچار رکود شود. کرونا خیلی دخیل 
نبود. ایمیل های کنسلی ما  دقیقا از زمانی زیاد 

شد که اینترنت در ایران ده روز قطع شد.

در زمان قطعی اینترنت مهمان داشتید؟ 
از تجربه آن روزها بگویید.

ما مسافرانی داشتیم در هاستل که کارشان گره 
خورده بود. اینترنت نبود و نمی دانستند باید چه 
کار کنند. خیلی استرس داشتند. بدترین روزهای 
کاری که ما همان روزها بود. ما خودمان هم که 
در ایران و کنار خانواده  بودیم استرس داشتیم. 
دور  خیلی  یک کشور  در  کنید کسی که  تصور 

است چه شرایطی دارد. ضربه ای که آن ده روز 
به ما زد، فراموش نشدنی و عجیب بود. تجربه 
مسافرها هم وحشتناک بود. آنها همه کارهای 
سفرشان را آنلاین انجام می دادند. وقتی اینترنت 
نبود حتی نمی دانستند کجا می خواهند بروند. با 
کدام اتوبوس، با کدام پرواز و حتی کدام هتل 
برایشان رزرو شده. کار ما این بود که با تلفن 
تماس می گرفتیم، با تمام هاستل ها و هتل های 
شهری که می خواستند بروند و می پرسیدیم که 
شما چنین مسافری دارید؟ که پیدا کنیم مسافر 
استرس  هم  مسافرها  برود.  می خواهد  کجا 
داشتند مخصوصا کسانی که از کشورهای اروپایی 
می آمدند این اتفاقات برایشان خیلی عجیب تر 
است. فکر می کردند نکند که نتوانند برگردند به 
برایشان  دیگر  امنیتی  مشکلات  یا  کشورشان، 
پیش بیاید. مسلما آن مسافر دیگر به راحتی به 
ایران سفر نمی کند. اگر هم بیاید چنین خاطره ای 
را در ذهنش دارد. از این جهت آن اتفاق ضربه 
مهلکی بود که جبران شدنی نیست. مگر اینکه 
تاریخ آن را حذف کند یا اتفاقات مثبت پررنگی 

بیفتد که این اتفاق کمرنگ شود.

اینکه  سیدار چطور شکل  به  برسیم    
که  افتادید  فکر  این  به  چرا  و  گرفت 

هاستل تاسیس کنید؟
کار اصلی من انجام کار تحقیقاتی است. قبل 
از اینکه سیدار را داشته باشیم تور لیدر بودم و 
حدود 12 سال در حوزه گردشگری فعال بودم. 
سفر زیاد می رفتم و نیاز به وجود چنین فضایی 
را واقعا حس کرده بودم. جاهایی بود در تهران 
که با اسم هاستل فعالیت می کردند اما به جز 
یک مورد که هاستل کوژین بود، بقیه چندان به 
فضای هاستل نزدیک نبودند. به همین خاطر 
دوست داشتم این ایده را در تهران پیاده کنم. 
چون در فضای گردشگری بودم و می دیدم که 
این نیاز وجود دارد و بعضی گردشگران دوست 
داشته  اقامت  در فضایی مثل هاستل  دارند 
باشند. ولی چنین فضایی کمتر در ایران بود. 
البته الان بیشتر شده، زمانی که ما شروع به 
کار کردیم شاید دو تا هاستل در تهران داشتیم.

  فکر می کنید چه فاکتوری باعث شد 
سیدار در مدت کوتاه فعالیت توانست 

انقدر مورد توجه قرار گیرد؟
البته  بود.  خوبی  خیلی  جای  هاستل  محل 
متاسفانه متوجه شدم که قرار است آن خانه را 
تخریب کنند. محیط در موفقیت سیدار خیلی 
بود،  بازار  نزدیکی  در  ما  هاستل  داشت.  تاثیر 
مسافر وقتی از یک محدوده شلوغ و پر هیاهوی 
بازار وارد کوچه های فرعی سنگلج می شد و وارد 
خانه می شد و در را می بست انگار ارتباطتش با 
تمام آن شلوغی قطع می شد. خانه خیلی فضای 
یک  مثل  می گفتند  مسافرها  داشت.  دنجی 
روستای کوچک است. خیلی تعجب می کردند 
که وسط آن همه شلوغی این خانه انقدر ساکت 
و دنج است. در سه سالی که کار کردیم فضایی 
که دوست داشتیم را در سیدار به دست آوردیم. 
بازخوردی که واقعا دوست داشتم را از مسافران 

گرفتم و این برای من خیلی ارزشمند بود.

 گفتید قرار است خانه تخریب شود، در 
این مدت یک سال بعد از تعطیلی به آن 

خانه سر زده اید؟
نه نرفتم ببینم، فقط شنیدم قرار است تخریب 
چه  الان  نکنم  تصور  می دهم  ترجیح  شود. 
وضعیتی دارد، اما چیزی که اخیرا فهمیدم این 
است که اینها هم تصمیم گرفته اند که تخریب 
کنند و ساختمان جدید به جای آن بسازند. ولی 
خیلی حیف بود واقعا من همیشه فکر می کنم 
چقدر جای قشنگی بود. یک خانه قدیمی بود 
حدود 80 -90 ساله بود. وقتی ما آنجا را اجاره 
و  ماه شب  بود ۶  مخروبه  واقعا  خانه  کردیم، 

روز آنجا را بازسازی کردیم و در نهایت فضایی 
شده بود که غیر ممکن بود کسی وارد آن شود و 
واکنش نشان ندهد و در آن خانه حالش خوب 
نشود. فکرش را نمی کردند که در انتهای یک کوچه 
باریک چنین خانه ای باشد. متاسفانه سرنوشت 
90 درصد خانه های تاریخی ایران همین است که 
تخریبشان کنند. در این سال ها چند بار به ما لوح 
تقدیر دادند که خانه تاریخی را حفظ کردیم. بعد 
وقتی برای ساخت و ساز کنار هاستل مراجعه 
کردیم و پیگیر بودیم همین شهرداری که به ما 
لوح تقدیر داده بود، گفت کاری از دست ما بر 
نمی آید. کارهای پارادوکسیکال. من واقعا اگر به 
عقب برگردم یا اگر دوباره در این موقعیت قرار 
بگیرم به هیچ وجه  هیچ کدام از آن لوح های 
تقدیر و تندیس ها نمی گیرم. چون واقعا وقت 

تلف کردن برای یک نمایش است.

 شهرداری برای ساخت و سازهای اطراف 
هاستل چه جوابی به شما داد؟

کنار هاستل ما یک ساختمان ۵ طبقه ساختند که 
به کلی فضای هاستل را تحت تاثیر قرار داد. نور 
آفتابی که به حیاط می افتاد را گرفت، چشم انداز 
خانه را به کلی از بین برد. بارها مراجعه کردیم به 
شهرداری اما هیچ جوابی نگرفتیم. در نهایت به 
ما گفتند این مشکل شماست که اینجا بیزنس 
دارید. در حالی که ما از شهرداری مجوز داشتیم. 
مهم ترین مزیت سیدار آرام بودن فضا بود، وقتی 
یک ساختمان با سر و صدای زیاد دیوار به دیوار 
آن داشت ساخته می شد، دیگر آرامشی در آن 
خانه نبود. یک نکته جالب در بازدید شهردار ناحیه 
از سیدار این بود که وقتی بعد از پیگیری ها و رفت 
و آمدهای ما برای موضوع ساختمان کناری، آمد 
برای بازدید پرسید مسئول این هاستل کجاست؟ 
گفتم من مدیر هاستل هستم، نگاه کرد با تعجب 
گفت: شما؟ من فکر می کردم مسئول اینجا یک 
آقا باشد. گفتم هیچ وقت مسئول اینجا یک آقا 
ابتدا ما خانم ها اینجا را اداره کردیم  از  نبوده و 
و خودمان با تمام مشکلاتش روبه رو شدیم. در 
نهایت گفت که شما کاری نمی توانید کنید، این 
ساختمان پروانه ساخت گرفته  و فقط می توانید 
احساس کردم  جایی  بیایید. یک  اینها کنار  با 
جنگیدن واقعا بی فایده است چون زور آنها واقعا 

از ما بیشتر بود.

 اگر شرایط دوباره مطلوب شود حاضرید 
دوباره کار در هاستل را ادامه دهید؟

بودیم که  ایران  انقدر عاشق  باشید ما  مطمئن 
مانده ایم و با تمام سختی هایی که می دانید کار 
اگر  دوباره  ما  کردیم. مطمئن هستم که همه 
باز هم شرایطش وجود داشته باشد حاضریم 
کار کنیم. اما مسئله اینجاست که در آن نقطه 
را خیلی  نه؟ چیزی که من  یا  آیا ما هستیم 
نگران می کند این است که حجم خیلی زیادی 
ارتباطم  آنها در  با  از جامعه گردشگری که من 
شغلشان را تغییر داده اند، یا قصد دارند از ایران 
آن  به  ما  وقتی  که  اینجاست  مسئله  بروند. 
نقطه برسیم، معلوم نیست نیروی متخصص و 
نیرویی که اینقدر قلبش برای ایران بتپد که بماند 
و کار کند اصلا در ایران داریم یا نه؟ آیا آدم هایی 
که قدرت ریسک پذیری دارند، دانش این حوزه 
را دارند، توانسته اند دوام بیاورند؟ به نظر من این 
نسلی که کار می کردند، هیچ تضمینی نیست که 
وقتی شرایط دوباره مطلوب شد در این حوزه 
مانده باشند. کشورهای دیگر دنیا فردی را که 
داشته  حوزه گردشگری  در  تخصص  و  تجربه 
باشد خیلی زود جذب می کنند. برای مهاجرت 
ندارند. چون گردشگری  اقامت هم مشکلی  و 
صنعتی است که دنیا به آن توجه دارد. اما در 
ایران اخبار گردشگری را که دنبال می کنیم هیچ 
نقطه امیدی نمی بینیم. آخرین نقطه ای که به آن 
نگاه می کنند گردشگری است. در حالی که این 
حوزه می تواند در کشور ما بسیار تاثیرگذار باشد.

 گفت و گو با بنفشه یعقوبی؛ مدیر هاستل سیدار در تهران

سیدار به زودی تخریب می شود
اگر به عقب برگردم هیچ کدام از تقدیرنامه ها و تندیس هایی که برای فعالیت در سیدار به ما دادند نمی گیرم، همه آنها نمایش بود 
وقتی نیاز به حمایت داشتیم هیچکس حمایتمان نکرد

 روزهای خوبی
 در راه است 

را  کرمان  کرده اند؟  سفر  یزد  به  بار  چند 
می شناسند؟ حتما عکس های ماسوله و چابهار 
و  واتس اپ  در  کلیپ هایی که  در  را  شیراز  و 
اما  دیده اند  می شود،  دست  به  دست  تلگرام 
چقدر اهل سفر هستند؟ اینکه هزینه های سفر 
بالاست و هرکسی نمی تواند از پس مخارج آن 
برآید بحثی جداست که در این مطلب به آن 
ارزان هم مقوله ای  ازطرفی سفر  نمی پردازیم. 
است که این روزها مطرح می شود و از موانع 
سفر کاسته است. متاسفانه ما هنوز این عادت 
را ترک نکرده ایم که هرجای زیبایی می بینیم 
بگوییم این هم سوئیس ایران! این مقایسه 
نابجا چطور در ذهنمان جا خوش کرده؟ چرا 
نمی پذیریم هرمنطقه ای زیبایی ها و ویژگی های 
آژانس های  کاش  دارد؟  را  خود  خاص 
توانایی هایشان  و  ظرفیت ها  از  گردشگری 
برای معرفی جاذبه هایی استفاده می کردند که 
خاص همین کشور است. البته حتما کسب و 
کارهای شناخته شده از این کار غافل نیستند 
اما هنوز خیلی کارها باقی مانده که باید انجام 
شود. هنوز مسافرانی هستند که وقتی به ایران 
می آیند از راهنمایشان می پرسند: »مگر شما 
عینک آفتابی هم می زنید؟« وقتی آن همه 
گوشی همراه در دست ایرانی ها می بینند تازه 
می فهمند چقدر سوالشان بی مورد بوده. البته 
و  عجیب  سوال های  از  مورد  یک  تنها  این 
غریب آنهاست که به خاطر تصور غلط از ایران و 
ایرانی ها در ذهنشان شکل گرفته است. آن هم 
در دوره و زمانه ای که در هر کجای دنیا باشید با 
یک جست و جوی ساده در اینترنت می توانید 
پاسخ بسیاری از سوال هایتان را بگیرید. این 
نشان می دهد وظیفه آژانس ها و البته راهنمایان 
چقدر سنگین است. البته خلق و خوی مسافران 
با هم بسیار متفاوت و حتی سوال هایی که از 
راهنمایشان می پرسند هم متفاوت است. اما 
همیشه نقاط تاریکی در ذهنشان وجود دارد، که 
به کمک راهنما روشن می شود. راهنمایی که دو 
سال است بیکار شده. بعضی از آنها به کسب و 
کارهای دیگر روی آورده اند و برخی هم مشغول 
مطالعه هستند، تا با ازسرگیری کارشان دچار 
شرکت  مختلف  درکارگاه های  نشوند.  مشکل 
اینستاگرام  در  و  می خوانند  کتاب  می کنند، 
جلسات لایو برگزار می کنند تا اسیر یاس نشوند. 
اما کسی نمی داند از چه زمانی می توانند دوباره 
کارشان را شروع کنند. واکسیناسیون در ایران 
هنوز به مرحله ای نرسیده که سفرهای داخلی 
مسافران کشورهای  شود.  انجام  اطمینان  با 
مختلف هم در مورد سفر مواضع متفاوتی دارند. 
اخبار و اطلاعات نادرست و شایعه پراکنی ها در 
مورد وضعیت ایران هم کم نیست و همین ها 
مانع از آن می شود که افراد بتوانند برای سفر 
متاسفانه  بگیرند.  درستی  تصمیم  ایران  به 
نمی شود از آنها ایراد گرفت. رسانه همانقدر که 
می کند  ارتباط کمک  برقراری  و  پیشرفت  به 
به انتشار اخبار غلط هم دامن می زند. با همه 
اینها حالا که روند واکسیناسیون سرعت گرفته 
می توان امیدوار بود که روزهای بهتری در راه 
باشد. من یک راهنما هستم. کارتم تازه تمدید 
شده و در انتظار روزی هستم که کارم را از سر 
نوید  جهانی گردشگری  روز  امیدوارم  بگیرم. 

شروعی تازه برای همه ما باشد.

تلاش زیادی کردیم که سیدار 
را حفظ کنیم، اما چون هیچ 
حمایتی نبود، شرایط هم 
خیلی بد پیش رفت، ناچار به 
این تصمیم شدیم. ما امید 
داشتیم مرزها باز شود، زودتر 
واکسیناسیون انجام شود و 
اتفاقاتی که در کشورهای دیگر 
می افتد، اینجا هم بیفتد. اما 
متاسفانه هیچ کدام از اینها 
اتفاق نیفتاد

سیدار حدود یک سال است که تعطیل شده، هاستل باصفایی در محله سنگلج که در مدت کوتاه فعالیتش توانست امتیاز قابل توجهی در 
سایت های گردشگری دنیا کسب و گردشگران زیادی را میزبانی کند. حالا آن خانه باصفا و حیاط سرسبز زیر سایه ساختمانی که با قلدری 
قد کشیده و بالا رفته منتظر تخریب است. بنفشه و الهام و صابره چهار سال پیش با امید و انگیزه بسیار این خانه 80 ساله را که مدت ها انبار 
کسبه بازار تهران بود، تبدیل به فضایی آرام و دنج کردند تا تجربه ای به یاد ماندنی برای مهمانانی که از کشورهای مختلف دنیا می آمدند 
تا ایران را ببینند، از اقامت در تهران رقم بخورد. اما حالا بنفشه از تخریب این خانه می گوید. از سیدار به زودی فقط خاطره می ماند و چند 

قاب عکس که در روزهای خوش آن حیاط سرسبز ثبت شده است. می گوید تلاش زیادی برای حفظ آن خانه کرد اما... 
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| روزنامه نگار |

| فرزانه قبادی|

1ادامه از صفحۀ

کرونا هم خواهد رفت و 
بسیاری از اتفاقاتی که افتاده 
فراموش می شود. ولی سوالات 
بزرگی بالای سر تیست ایران و 
کسب و کارهای مشابه آن ظاهر 
شده: ما در حال معرفی کدام 
تصویر از ایران هستیم؟ در 
شرایط بی ثباتی که برای کسب 
و کارها و به خصوص صنعت 
گردشگری وجود دارد چطور 
می توان امید به ساختن داشت 
و برای توسعه تلاش کرد؟

ادامه یادداشت از صفحه 1

ما را به سخت جانی خود این گمان نبود
در همین سال ها کم کم نام بوم گردی ها شنیده 
می شد: اقامتگاه های سنتی که تجربه ای بیش از 
هتل به گردشگران ارائه می دادند. چیزی نگذشت 
که بوم گردی ها و هاستل ها توانستند رقیب جدی 
هتل ها شوند و به دلیل نوآوری ها، ارائه تجربه 
اول  بودن، گزینه  اقتصادی تر  البته  و  متفاوت 
به  سفرشان  در  خارجی  گردشگران  از  بسیاری 
ایران و شهرهای مختلف آن شدند.روی کار آمدن 
ترامپ و از سر گرفتن تحریم ها هرچند جلوی 
رشد ورود گردشگر به ایران را گرفت ولی نتوانست 
انگیزه و امید بالای فعالان این حوزه را کم کند. 
همچنان بر تعداد اقامتگاه های بومی که مسافران 
خارجی پذیرش می کردند افزوده می شد و به این 
ترتیب راهنمایان محلی هم توانسته بودند فرصت 
ایجاد  ایران و درآمدزایی  جدیدی برای معرفی 
کنند. هرچند آمار گردشگران ورودی رو به کاهش 
بود ولی گردشگران ماجراجو و تجربه گرا همچنان 
ایران را به عنوان یکی از هیجان انگیزترین مقاصد 

در فهرست خود داشتند.

 داستان تیست ایران
ابتدا یکی از مشتریان پر و پا قرص  از همان 
بوم گردی ها و تجربه های محلی بودم. اسفند 9۶ 
در سفر کاری به نمایشگاه ITB برلین فرصتی 
شد تا با شرکت های بزرگ گردشگری آشنا شوم 
و بخش های بیشتری از اروپا را ببینم. همزمان 
با من، همسرم هانیه در یکی از بوم گردی های 

شمال ایران مشغول کمک به دوستانمان بود. من 
از شانزلیزه و ایفل و دیوار برلین و مجسمه کودک 
بروکسل استوری می گذاشتم و هانیه از قاسم آباد 
و عروسک ورزامُشته و مراسم چهارشنبه سوری 
و آوازهای بومی شان. مقایسه داستان های ایران 
موفقیت  میزان  مقایسه  و  دیگر  و کشورهای 
جرقه  آنها،  معرفی  و  نقل  برای  تلاششان  و 
جدیدی در ذهنم زد. همین موضوع باعث شد 
تا چند ماه بعد از کارم استعفا بدهم و در پاییز 
را   )TasteIran( ایران  تیست  استارتاپ   9۷
راه اندازی کنیم: پلتفرم اتصال گردشگران خارجی 
به اقامتگاه ها و تجربه های بومی. فروردین 98 
در  بومی  تجربه  اولین  و  شد  رونمایی  سایت 
تیست ایران با موضوع »نوروز در تبریز« فروش 
رفت و در ماه های پس آن با رشد خوبی توانست 
گردشگران زیادی را به بوم گردی ها، هاستل ها، 
راهنماهای محلی و تجربه های منحصر به فرد 

ایران متصل کند.

 آبان 98 و قطعی ده روزه اینترنت
اما در حال  با سرعتی کند،  گردشگری ورودی 
رشد بود. مسافران خارجی حین سفر و پس از 
بازگشت به کشورشان با ذوق و شوق از سفر به 
ایران می گفتند و از تفاوت بین چیزی که رسانه ها 
و سیاست از ایران نشان می دهد با چیزی که 
واقعا تجربه کرده بودند. از طرف دیگر استارتاپ ها 
و کسب و کارهای خصوصی زیادی در گردشگری 

شروع به کار کرده بودند که به جذب گردشگر و 
اقتصاد فعالان این حوزه کمک می کرد. همه چیز 
دوباره داشت رونق می گرفت که افزایش قیمت 
بنزین بدون برنامه ریزیِ تبعات آن، اعتراض ها و 
حوادث آبان ماه و از همه دشوارتر قطعی 10 روزه 
اینترنت، جان بسیاری از کسب و کارهای آنلاین 
و بیش از همه گردشگری را گرفت. در آن زمان 
ایران  تیست  در  ما  درخواست های  از  بسیاری 
کنسل شد و کار اصلی مان شده بود پیدا کردن 
کردن توریست هایی که داخل ایران سرگردان و 
بدون اینترنت مانده بودند. گردشگران خارجی در 
شرایط نا امن و اضطراب آوری بودند که در نتیجه 
آن تصویر وحشتناکی از ایران و سفر به ایران 
به دنیا مخابره شد.  پیکر نیمه جان گردشگری 
داشت کم کم بلند می شد که اخبار ویران کننده 
دیگری دامنش را گرفت. صبح زود با تماس یکی 
از توریست هایی که قرار بود ایران بیاید و برای 
خبر کنسل کردن سفرش تماس گرفته بود، بیدار 
شدم. ترور سردار سلیمانی و بعد از آن ماجرای 
سقوط هواپیمای اوکراینی روزهای بسیار تلخی 
را برای همه رقم زد. در چنین فضایی دیگر نه 
اقبالی از سوی گردشگران خارجی باقی مانده بود، 
و نه انگیزه ای برای کسب و کارهای گردشگری که 
بخواهند ایران را به دنیا معرفی و آنها را برای سفر 
به کشورشان دعوت کنند. ما که از تابستان برای 
رشد تیست ایران دنبال جذب سرمایه بودیم در 

این دوران تقریبا تمام فرصت های خود را از دست 
دادیم. جلسات سرمایه گذاری که در مواردی به 
مراحل نهایی رسیده بود و مجموعه هایی که برای 
سرمایه گذاری در تیست ایران مشتاق بودند با 
گردشگری  ثبات  بدون  آینده  و  شرایط  دیدن 
ورودی در ایران یا پشیمان شدند یا علی الحساب 

دست نگه داشتند.

 اسفند 98، کرونا، ضربه آخر
برای گردشگری ورودی همه چیز با آمدن کرونا 
تصور  ابتدا  همه گیری که  بیماری  شد.  معلق 
متاثر  را  ماه گردشگری   ۳-2 از  می شد کمتر 
خواهد کرد، حالا بیش از یک سال و نیم است 
از  را فلج کرده است. بسیاری  این صنعت  که 
آژانس های مسافرتی مجبور به تعدیل نیرو یا 
تعطیل شدند. راهنماهای محلی از کار بیکار شدند 
و به شغل های دیگر روی آوردند. اقامتگاه های 
بوم گردی و هاستل ها خالی شدند و بسیاری از 
آنها که به صورت استیجاری اداره می شدند، از 
به  امیدی  نمی آمدند.  بر  هزینه های خود  پس 
و  نبود  ورودی  هنگام گردشگری  زود  بازگشت 

بود. گردشگری داخلی هم کم رمق شده 
 اغلب اقامتگاه هایی که شخصی نبودند و باید 
می کردند،  پرداخت  ماهیانه  هنگفت  اجاره های 
کاربری  تغییر  هم  عده ای  و  شدند  تعطیل 
دادند. با آمدن کرونا بعد از کمتر از یک سال از 
راه افتادن تیست ایران، عملا درآمد ما به صفر 
رسید. تیست ایران که با سرعت در حال رشد بود 
و توانسته بود بوم گردی ها و تجربه های زیادی 
را به گردشگران خارجی معرفی و داستان های 

زیادی از ایران نقل کند حالا باید وارد چالشی 
جدی می شد. باید خودمان را برای دوران سخت 
آماده می کردیم و هزینه ها را کاهش می دادیم. 
نگهداری  وارد مرحله  ایران  این شد که تیست 
شد به امید روزی که دوباره جانی به گردشگری 
ورودی برگردد. در کنارش این دوران را فرصتی 
پادنا  رادیو  پادکست  راه اندازی  برای  دیدیم 
داستان های  آن  در  که   )Radio Padena(
موسیقی  طریق  از  انگلیسی  زبان  به  را  ایران 
برای شنوندگان خارجی  و سفرنامه  ادبیات  و 

کردیم. تعریف 

 آینده...
کرونا هم خواهد رفت و بسیاری از اتفاقاتی که 
بزرگی  سوالات  ولی  می شود.  فراموش  افتاده 
بالای سر تیست ایران و کسب و کارهای مشابه 
آن ظاهر شده: ما در حال معرفی کدام تصویر از 
ایران هستیم؟ بعد از اتفاقاتی که در این دوسال 
افتاده و اخباری که به سراسر دنیا مخابره می شود، 
چطور می توان مدعی نمایش تصویری جذاب و 
واقعی از ایران بود؟ در شرایط بی ثباتی که برای 
کسب و کارها و به خصوص صنعت گردشگری 
وجود دارد چطور می توان امید به ساختن داشت 
و برای توسعه تلاش کرد؟ با وجود همه طرح ها 
چطور  »صیانتی«  و  پرور  مهاجر  برنامه های  و 
رغم  به  شد که  نخبگانی  خروج  مانع  می توان 
فراهم بودن فرصت های بهتر در خارج از کشور 
همچنان مانده اند برای ساختن کشورشان؟ نقش 
آینده ای  از ما در ساخت  و مسئولیت هر کدام 

برای گردشگری چیست؟ روشن تر 

از سرگیری صدور ویزای 
توریستی ایران از آبان ماه

تردد  و  ایران  توریستی  ویزای  صدور 
گردشگران خارجی از مرزهای زمینی و هوایی 
پس از 19 ماه توقف، با دستور  رئیس جمهور 
می شود.  گرفته  سر  از  امسال  آبان ماه  از 
این  معاون گردشگری  علی اصغر شالبافیان، 
وزارتخانه به ایسنا گفت که مصوبۀ از سرگیری 
صدور ویزای توریستی ایران صادر و به تمام 
دستگاه های مرتبط ابلاغ شده است.در تبصره 
چهار بند ج مصوبه هشتاد و ششم ستاد ملی 
غلامحسین  امضای  با  که  کرونا  مدیریت 
به  رئیس جمهور  دفتر   رئیس  اسماعیلی، 
از جمله وزارت امور خارجه،  تمام دستگاه ها 
صنایع  و  گردشگری  میراث فرهنگی،  وزارت 
دستی و تمام گذرگاه های مرزی ابلاغ شده، 
برای  روادید گردشگری  »صدور  است:  آمده 
مترددین از مرزهای بین المللی در چارچوب 
وزارت  سوی  از  مسافران  تردد  دستورالعمل 
امور خارجه بلامانع است.«بند ج این مصوبه 
و  و خروج مستقیم  ورود  تاکید می کند که 
غیرمستقیم )گروهی ـ انفرادی( اتباع ایرانی 
و خارجی از/به مرزهای زمینی مانند مرزهای 
 PCR هوایی با ارائه کارت واکسن، آزمایش
دستورالعمل  و  پروتکل ها  رعایت  و  منفی 
مورد تایید وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی از اول آبان ماه سال جاری بلامانع 
یادآور  قانونی  بند  این  یک  است.تبصره 
می شود: »این مصوبه شامل تردد مستقیم 
پرریسک  کشورهای  به  از  غیرمستقیم  و 
توسط  جهانی  بهداشت  سازمان  اعلامی 
پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت 

نمی شود.«
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گفت و گو با اکبر رضوانیان، نائب رئیس جامعه حرفه ای اقامتگاه های بومگردی کشور

 مدیران فقط جلوی دوربین ها 
پز اقامتگاه بومگردی را دادند

خانه های بومگردی، کسب و کارهای خانوادگی، کوچک و شکننده ای هستند که نیاز بیشتری به حمایت دارند
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امید تنها چیزی است 
که داریم 

و  شدم  گردشگری  حوزه  وارد  پیش  10سال 
در این ده سال به طرق مختلف در این حوزه 
فعالیت داشتم. ورود جدی من به این حوزه 
از طریق عکاسی بود. به طور حرفه ای عکاسی 
می کردم و مجموعه عکسی از کوه نمک استان 
بوشهر داشتم، که در کتابی با عنوان »بهشت 
شور« منتشر شد. استقبال از کتاب بسیار زیاد 
این کتاب عکس  رسید.  دوم  به چاپ  و  بود 
زمانی که چاپ شد گردشگران خارجی بسیاری 
را برای بازدید از این کوه های نمکی به منطقه 

ما جذب کرد.
راهنمای  عنوان  به  عکاسی  کنار  در  آن روزها 
گردشگری هم مشغول به کار بودم. یک گالری 
آریادخت هم داشتم که در آن صنایع دستی 
استان بوشهر را ارائه می کردیم. در این گالری 
بود که برای نخستین بار آثار هنرمندان صنایع 
نمایش  برای  را گردآوری کرده  منطقه  دستی 
استقبال  کردیم.  عرضه  گالری  در  فروش  و 
منطقه  این  به  و گردشگرانی که  همشهری ها 
به  بود.  خوب  محصولات گالری  از  می آمدند 
مرور که تعداد گردشگران بیشتر شد، به این فکر 
افتادم که فضایی برای اقامت گردشگران ایجاد 
کنم. اینجا بود که اقامتگاه بومگردی »بهشت 
شور« شکل گرفت. با امید فراوان و انرژی زیاد 
برای مجوزهای مربوط به اقامتگاه اقدام کردم. 
از آنجا که کاری نو در منطقه ما بود، برای مجوز 
اولیه دوندگی زیادی نداشتم، اما بعد از سه سال 
وقتی برای تمدید مجوز اقدام کردم، آنقدر سنگ 
اندازی کردند و مانع سر راهم گذاشتند که به کلی 
از سرمایه گذاری در این حوزه پشیمان شدم. 
دستورالعمل های جدیدی که بیشتر کار ما را با 
مشکل روبرو می کرد تا اینکه بخواهد تسهیل 
کننده باشد. کسانی که باید در ادارات مربوطه 
ناعادلانه ای  شکل  به  می شدند،  ما  حامیان 
کاری  هر  چند  هر  می کردند.  مشکل تراشی 
سختی های خود را دارد، اما این درست نبود که 
وعده هایی به ما داده می شد که هیچ وقت عملی 
نشد، فقط می خواستند دل ما را خوش کنند.

بعد از شیوع کرونا در روزهایی که همه به فکر 
سلامتی خود و خانواده شان بودند، ما باید علاوه 
بر این ها تلاش می کردیم که شغلمان را حفظ 
کنیم. باید سپرمان را محکم می کردیم که تیر 
خودی ها به ما برخورد نکند. گفتند وام می دهیم، 
را  اقامتگاه  وام گرفتیم که  می کنیم.  حمایت 
توسعه دهیم برای روزهای بهتر آینده، اما شرایط 
جور دیگری پیش رفت. یک سال و نیم برای 
امهال وام دوندگی کردیم اما به جایی نرسیدیم. 
حالا هم وام را با 18 درصد سود – در عوض 4 
درصد- همراه با جریمه به بانک بازگرداندیم. در 
این زمینه هیچ کس حامی ما نبود. بانک وظیفه 
خود را انجام داد، اما کسانی که باید از ما حمایت 

می کردند، حامی نبودند.
با امید کار  از تمام این مشکلات بگذریم. ما 
خودمان را در بوشهر با اقامتگاه بومگردی بهشت 
ادامه می دهیم.  امید  با  شور، شروع کردیم و 
نگه  زنده  را  انسان  تنها چیزی است که  امید 
می دارد. آدمی با امید زنده است. امید دارم که 
بعد از انجام واکسیناسیون، گردشگری دوباره 

بگیرد. رونق 

مجوز سفرهای 
بین استانی مشوقی برای 

واکسینه شده ها 
در  واکسیناسیون  آمار  که  شرایطی  در 
رسیده  دز  میلیون   ۶0 نزدیکی  به  کشور 
استانی  بین  سفرهای  مجوز  صدور  است، 
واکسینه  افراد  برای  مشوقی  عنوان  به 
می رسد،  نظر  به  و  شده  پیشنهاد  شده 
از  یکی  که  کرونا  هوشمند  کنترل  طرح 
هوشمند  سفرهای  نیز  آن  بخش های 
به گزارش  برسد.  اجرایی  مرحله  به  است 
بندپی،  محسنی  انوشیروان  ایسنا، 
موضوع  این  خصوص  در  تهران  استاندار 
مردم  برای  را  هایی  مشوق  باید  گفت: 
در  کنیم.  ایجاد  واکسن  تزریق  جهت  در 
پیشنهاد  ملی کرونا  به ستاد  راستا  همین 
بگیرند  نظر  در  را  تسهیلاتی  می دهیم که 
بروند که کارت  سفر  به  بتوانند  افرادی  تا 
مجوزهای  جای  به  یعنی  دارند.  واکسن 
فرمانداری ها  و  راهور  توسط  که  قبلی 
استانی  بین  ترددهای  برای  می شد  صادر 
همچنین  شود.  رویت  واکسن  کارت های 
تالارها  روباز،  استخرهای  در  ارائه خدمات 
به  نیز  خرید  پاساژهای  به  ورود  حتی  و 
که   افرادی  برای  تشویقی  طرح  عنوان 
باشد. پذیر  امکان  دارند  واکسن  کارت 

برگردیم به حدود یک دهه پیش که 
تعریفی از اقامتگاه بومگردی نداشتیم. 
یک پدیده نو وارد گردشگری شده بود و به 
خاطر مختصاتی که داشت مورد استقبال 
قرار گرفت. شما به عنوان یکی از آغازگران 
به  منجر  که  رویکردی  از  حرکت،  این 
شکل گیری این  مسیر شد بگویید و اینکه 

این راه چطور پیش رفت و به کجا رسید؟
حدود یک و نیم دهه پیش با سختی و با وجود 
طراحی  ضوابطی  و  آیین نامه ها  بسیار،  موانع 
کردیم، تا اقامتگاه بومگردی به عنوان یکی از 
تاسیسات قانونی گردشگری ثبت شود. طبیعی 
است که در روزهای ابتدایی اقامتگاه بومگردی 
اتفاق نامفهومی بود. فعالیت در این بخش هم 
برای کسانی که وارد آن شده بودند سخت و 
مبهم بود. رویکرد این بود که یک خانواده در 
یک خانه محلی زندگی می کند، و در کنار زندگی 
خود از گردشگران خارجی هم پذیرایی می کند. 
ماجرا به همین شکل بسیار بسیار ساده آغاز 
شد. به مرور ما که این کار را آغاز کرده بودیم 
در شهرهای مختلف یکدیگر را پیدا کردیم، از 
کاشان و جندق و ... با هم ارتباط برقرار کردیم 
و اتفاقی به عنوان »خوشه سار بومگردی« در 
همان سال ها رقم خورد. در ابتدا تعدادمان اندک 
بود و استقبال به خصوص از سوی گردشگران 
فضایی که  در  چون  بود.  زیاد  بسیار  خارجی 
بومگردی ها ایجاد کرده بودند، می توانستند کاملا 
با یک زندگی واقعی روستایی، ایرانی و محلی 
مواجه شوند. گردشگری هم بر اساس تجربه 
استوار است. به مرور در کتاب های بین المللی 
اقامتگاه های ما معرفی شد. رسانه های دنیا از 
این اتفاق به عنوان یک اتفاق فوق العاده برای 

گردشگران یاد کردند.
اتفاقات مثبت بسیاری در پی رونق اقامتگاه های 
از  یکی  معکوس  مهاجرت  افتاد.  بومگردی 
تاثیرات مثبت اقامتگاه های بومگردی بود. ما 
یکی از نمادهای توسعه پایدار را بحث کسب و 
کارهای کوچک و خانه های بومگردی می دانیم. 
و  خانه ها  حفظ  و  احیا  عرصه  در  اتفاقی که 
بافت های تاریخ افتاد بسیار اتفاق کم نظیری بود. 
بسیاری از مواردی مثل بزهکاری و اعتیاد و... که 
بافت های تاریخی ما را در شهرهای مختلف به 
صورت جدی تهدید می کرد با رونق بومگردی ها 
کم اثر شد. ارزش خانه های تاریخی پیش از این 
اتفاق بر اساس زمین آنها تعیین می شد، اما بعد 
از این اتفاق خود بنا و معماری آن ارزش پیدا 
کرد. احیای آداب و رسوم و آیین ها و سنت های 
بومی و البته صنایع دستی یکی دیگر از آثار 
مثبت بومگردی ها بود. احیای خوراک  محلی 
و وارد شدن غذاهای محلی به منوی رستوران ها 

هم از آثار رونق خانه های بومگردی بود.
طبیعی است که با مطرح شدن این فضاها، 
سیستم دولتی از ما مجوز فعالیت خواست. 
مجوز دادن و مجوز گرفتن و نظارت هایی که 
داستان های  بگیرد،  ما صورت  کار  بر  بود  قرار 
مختلفی داشت و به مرور ما را درگیر رعایت 

دستورالعمل ها و چگونگی اخذ مجوز و اقدامات 
دیگر کرد. با توجه به استقبال زیادی هم که شد، 
تعداد اقامتگاه های بومگردی به مرور اضافه شد 
تا امروز که بر اساس آمار 2200 خانه بومگردی 
در سطح کشور داریم، 18 استان انجمن استانی 
دارند و تشکل مستقلی به نام جامعه حرفه ای 
اقامتگاه های بومگردی کشور هم شکل گرفته 
ما  دوستان  از  توجهی  قابل  تعداد  اما  است. 
را  به بحران های اخیر، کار  با توجه  نتوانستند 
ادامه دهند و طبیعی است که تعدادی تعطیل 

شده و تعدادی هم در واقع فعالیتی ندارند.

شما که از نزدیک با چالش های این 
بودید  ارتباط  در  گردشگری  از  حوزه 
بومگردی ها  روزهای  این  حال  درباره 

بگویید.
در کل بخش گردشگری در بحران کرونا اصلا 
دیده نشد. و به تبع آن کسب و کار کوچکی 
مثل اقامتگاه ها و خانه های بومگردی هم دیده 
نشدند. متاسفانه در حال حاضر بومگردی حال و 
روز خوبی ندارد. مدیران ما باید بدانند که هر چه 
این تاسیسات قانونی را محدود کنند، فضا برای 
تاسیسات غیرقانونی و خانه های استیجاری و 
اقامتگاه های بدون مجوز و بدون نظارت فراهم 
می شود. این مراکز غیرقانونی، در تمام مدتی که 
فعالیت اقامتگاه های ما محدود بود، توانستند 
به کار خود ادامه دهند. این اتفاقی است که از 
نظر من نتیجه بی تدبیری هایی بود که ما در این 
مدت درگیر آن بودیم و هستیم. در حالی که 
به اعتقاد ما خانه های بومگردی در دوران کرونا 
می توانست با یک نگاه و رویکرد درست یک 
فرصت بی نظیر در دوران رکود گردشگری باشد. 
فرصت بسیار مطلوبی که می توانستیم به عنوان 
یک نمونه موفق در سطح ملی و بین المللی آن 
را عرضه کنیم. اما متاسفانه از این فرصت درست 

استفاده نشد.
بارها در جلسات مطرح کردیم که وقتی درباره 
از  می گویید،  ویروس  شیوع  کنترل  شرایط 
حضور در فضای روباز، فاصله گذاری اجتماعی 
در  شاخصه ها  این  تمام  می گویید،  و...  
خانه ها  این  دارد.  وجود  بومگردی  خانه های 
اغلب در بافت های تاریخی شهری و روستایی 
قرار دارد. غیرمتمرکز است. روباز است. تعداد 
مهمانانی که در یک خانه بومگردی می توانند 
با  و  است  اندک  بسیار  باشند،  داشته  حضور 
کنترل های بیشتر می توانند پروتکل ها را رعایت 
کنند. فرد به جای اینکه در خانه قرنطینه باشد 
و با تبعات این قرنطینه که افسردگی و مسائل 
دیگر است درگیر شود، به همراه خانواده خود در 
یک خانه محلی مدتی اقامت داشته باشد. ما 
پیشنهاد دادیم که مردم از خانه های خودشان 
به خانه های بومگردی سفر کنند به مدت یک 
هفته و ده روز و در خانه های بومگردی به تفریح 
و دورکاری بپردازند. آرامش را تجربه کنند. اما به 
این طرح ها توجه نشد. این یک واقعیت است 
که ما گردشگر  ورودی را از دست داده ایم. اگر 
بخواهیم در این حوزه به شرایط سه سال پیش 

برگردیم حداقل سه یا چهار سال دیگر زمان 
نیاز داریم. به همین دلیل باید تمام توانمان را 
روی گردشگری داخلی متمرکز کنیم. اگر این 
کار را نکنیم، کشورهای همسایه برنامه ریزی های 
این  با  ما  دارند. قطعا گردشگر داخلی  خوبی 
را به سفر  از کشور  برنامه ریزی ها سفر خارج 

داخلی ترجیح خواهد داد.

یکی از مهم ترین چالش های دو سال 
شده،  هم  نگرانی  موجب  که  اخیر 
موضوع مهاجرت شغلی از بخش گردشگری 
است، شما در مورد اقامتگاه های بومگردی 

گزارشی در این زمینه دارید؟
در بخش بومگردی متاسفانه شاهد این هستیم 
که برخی افراد ملک ها را می فروشند یا حتی 
برخی فروختند و مهاجرت کردند، برخی هم 
تغییر کاربری دادند. من در یک جلسه ای به 
تغییر کاربری اشاره کردم، گفتند مگر اقامتگاه 
چرا  پس  نبود؟  فرد  زندگی  محل  بومگردی 
می گویید تغییر کاربری؟ ببینید وقتی که کسی 
خانه خود را تبدیل به اقامتگاه کرده، باید به این 
موضوع دقت کرد که وقتی آن خانه فقط محل 
اقامت خانواده خودش بوده یک ملزوماتی برای 
زندگی داشته، اما وقتی این خانه را به عنوان 
اقامتگاه تجهیز کرده، اتاق اضافه کرده، وسیله 
خریداری کرده، تجهیزات را بیشتر کرده. این 
تجهیزات را حالا که هیچ راهی برای نجات ندارد 

می فروشد.
اینها همه از دست رفتن سرمایه است. در همه 
بخش های گردشگری اینطور است. ما خیلی 
راحت می گوییم یک راهنمای گردشگری تغییر 
سال  سالیان  راهنما  یک  است.  داده  شغل 
زحمت کشیده و آموزش دیده تا راهنما شده، 
نیروی  یک  تا  گرفته  صورت  سرمایه گذاری 
انسانی متخصص در این زمینه تربیت شود، 
به همین راحتی به از دست رفتن متخصصان 
بومگردی  حوزه  در  نکنیم.  نگاه  مشاغل  این 
هم همین اتفاق افتاده است. ما هر شب در 
دارند،  حوزه حضور  این  فعالان  گروه هایی که 
مواردی داریم که می نویسند فلان خانه با این 
فروش  به  تجهیزات  این  و  مهمان  ظرفیت 
می رسد. البته ما تلاش می کنیم با حرف های 
اما طولانی  را حفظ کنیم.  کننده فضا  امیدوار 
شدن این رکود بسیاری از افراد را ناامید کرده 
است. ما از روز اول در جلسات می گفتیم شاید 
برای ۵ ماه یا ۶ ماه بتوان با مُسکن های موقت 
از بحران عبور کرد، اما طولانی تر شدن بحران 
احتیاج به تدبیر و برنامه ریزی دارد. بارها گفتیم 
اگر می خواهیم این سرمایه ها را حفظ کنیم، یا 
باید تامین کنیم یا تدبیر. متاسفانه نه تامین 
کردند نه تدبیر. نهایت تدبیر امهال وام ها بود 
که واقعا بخش اعظم آن انجام نشد. وام هایی 
اقامتگاه ها گذاشت.  این  دوش  به  باری  که 
شرایط ما هیچ تفاوتی با سال گذشته نکرده، 
تاکید می کنم هیچ تفاوتی. امهال وام بانکی 
یک اقامتگاه بومگردی یعنی اینکه کسی ۵0 
میلیون وام گرفته، سیستم بانکی به دلیل کرونا 

اقساط وام او را دریافت نکند، و یک سال به 
او مهلت دهد. اما اتفاقی که افتاد این بود که 
می گفتند  می کردیم،  مراجعه  بانک  به  وقتی 
دیگر  سال  یک  اگر  بوده،  درصد  وام 8  سود 
بهره  درصد  باید 18  آنراپرداخت کنید،  اقساط 
وام را بپردازید. این چه حمایتی است؟ این 
چه نگاهی است که ما نسبت به مشاغل مولد 
داریم؟ مشاغلی که هم اشتغال ایجاد کردند، 
هم محیط زیست را حفظ کردند، هم جامعه 
محلی را احیا کردند و هم فرهنگ را معرفی 
کردند. در عین حال بیشترین تعداد گردشگر 
زیباترین  و  بهترین  و  را جذب کردند  ورودی 
خاطرات و تجارب را برای او رقم زدند. مدیران 
ما فقط جلوی دوربین پز اقامتگاه بومگردی را 
نمایشگاه گردشگری می آیند سراغ  در  دادند. 
اقامتگاه های بومگردی که لباس محلی بپوشید 
و غذای محلی بدهید. آیا بومگردی فقط برای 
نمایش خوب است؟ ما کسب و کار کوچکی 
هستیم که توانایی محدودی داریم. بعضی از 
تاسیسات گردشگری طبیعی است که به خاطر 
توانمندی سرمایه ای بالاتری که دارند تاب آوری 
بیشتری دارند. اما خانه های بومگردی، کسب و 
کار خانوادگی و کوچک هستند که شکننده اند، 

پس باید بیشتر حمایت شوند.

به  که  پیشنهاداتی  به  کردید  اشاره 
مسئولان دولتی ارائه کرده اید و طبعا 
شنیده هم نشده و به کار هم بسته نشده، در 
شرایط موجود برای بهبود وضعیت در آینده 

چه راهکاری می شود ارائه داد؟
مسئله ما در برخی موارد مشکل در واژه شناسی 
به  و  شروع کنیم  واژه شناسی  از  باید  است. 
واژه  دو  ما  کنیم.  تعریف  را  واژه ها  درستی 
داریم: »مسافر« و »سفر« دو واژه دیگر هم 
داریم: »گردشگر« و »گردشگری« ما به عنوان 
تاسیسات گردشگری تاکیدمان بر گردشگری 
مسافر  با  تفاوت گردشگر  است.  و گردشگر 
چیست؟ گردشگر در طول سفر خود از خدمات 
ارائه شده در حلقه گردشگری استفاده می کند. 
گردشگر یک فضای اقامتی مجوزدار که جزو 
اقامت  برای  را  است  گردشگری  تاسیسات 
از  برای  بازدید  انتخاب می کند. گردشگر  خود 
جاذبه های گردشگری یک منطقه سفر می کند. 
مسافر از این خدمات استفاده نمی کند. هدف 
او از سفر بازدید از جاذبه ها نیست. پس لطفا 
جاده چالوس را نشان ندهید بگویید گردشگران 
در جاده چالوس به سفر رفتند. بخش اعظم 
کسانی که در این جاده هستند، مسافر هستند 
نه گردشگر. چرا که از هیچ کدام از خدمات حلقه 
گردشگری استفاده نمی کنند. هیچ خدمتی از 

تاسیسات گردشگری دریافت نمی کنند.
درباره راهکار که پرسیدید، دو ماه پیش از نوروز 
مردم  به  گفتیم،  مدیران گردشگری کشور  به 
باید تست منفی کرونا داشته باشند،  بگویید 
که بتوانند به سفر بروند. با این تست منفی، 
)تاییدیه  با وچری  و  رزرو کنند  را  اقامتگاهی 
رزرو اقامتگاه( که دریافت می کند از عوارضی 

و مراکزی که تردد را کنترل می کنند عبور کنند. 
در سوی دیگر وضعیت بهداشتی خدمات در 
گردشگران  این  اقامت  محل  که  اقامتگاهی 
است، تحت نظارت کارشناسان قرار گیرد. در 
بهمن و اسفند این طرح را ارائه کردیم، گواهینامه 
ایمن برای اقامتگاه ها صادر کردیم، دستورالعمل 
ابلاغ شد به اقامتگاه ها و... ۵ روز مانده به نوروز 
همه چیز را به هم زدند. نتیجه چه شد؟ همان 
جاده شلوغ بود. سفر  صورت گرفت. اما درد ما 
نوروزی در  از سفرهای  بود که هیچ کدام  این 
حلقه خدمات گردشگری انجام نگرفت. بعد از 
نوروز هم که اعلام شد وارد پیک چندم شدیم. 

گویا ما می خواهیم دائم در پیک باشیم.
البته به این موضوع تاکید ویژه دارم که این 
به  کردیم  ارائه  ما  که  طرح هایی  و  حرف ها 
منزله چشم پوشی از فوت هموطنانمان نیست. 
فکر نکنید نفس ما از جای گرم بلند می شود. 
بخشی از عزیزانی که بر اثر کرونا فوت می کنند 
اقوام و دوستان ما هستند. حرف ما این است 
پروتکل های  رعایت  با  جریان گردشگری  که 
بهداشتی و با نظارت درست و دقیق جریان پیدا 
کند. سفر بی ضابطه با گردشگری متفاوت است.
مدت  این  در  ما  مهمانانی که  معدود  تعداد 
ما  زدند،  ما سر  به  بودند که  داشتیم، کسانی 
را  پروتکل ها  دقت  با  چقدر  بودیم که  شاهد 
رعایت می کردند. ما حوله و ملحفه می دادیم اما 
می دیدم مسافر خودش هم وسایل مورد نیاز را 
آورده است تا با اطمینان بیشتری بتواند سفر 
کند. باید همین جا از مهمانان اندکی که در این 
مدت اقامتگاه های بومگردی را تنها نگذاشتند  
تشکر کنیم، هم به دلیل احساس مسئولیتی که 
در رعایت پروتکل ها داشتند و هم برای حمایتی 

که در حد توان از ما داشتند.
خانه های  اغلب  که  است  این  دیگر  نکته 
بومگردی، مشاغل خانوادگی هستند، صاحب 
برای  از هر چیز  و پیش  بیش  اقامتگاه  این 
حفظ سلامت خانواده خود در رعایت پروتکل ها 
دقت خواهد کرد. این مورد هم می تواند یکی 
از مواردی باشد که ایمنی اقامتگاه ها را تضمین 

می کند.

از تعطیلی برخی اقامتگاه ها گفتید، به 
بفرمایید  صنف  این  نماینده  عنوان 
خواسته فعالان این حوزه در این شرایط از 

مدیران حوزه گردشگری چیست؟
یکی از دردناک ترین تجارب ما در این دو سال 
بومگردی  اقامتگاه های  از  بود که  بازدیدهایی 
بومگردی که  اقامتگاه  داشتیم.  خاک گرفته 
باز  اتاقهایش  درِ  مدت هاست  بود  مشخص 
نشده است. این خیلی رنج بزرگی بود. هیچ 
وضعیت  این  برای  نمی توانستیم  هم  کاری 
دست  آن  در  که  مسئولیتی  دهیم.  انجام 
کند  کاری  نتواند  و  باشد  بسته  آدم  پای  و 
طول  در  ما  است.  مسئولیت  آورترین  رنج 
این یک سال و نیم به عنوان اعضای هیئت 
این  از  بومگردی  اقامتگاه های  جامعه  مدیره 
رنج بسیار آزرده شدیم. می رفتیم در جلسات 
حرفمان را می زدیم، اما می دانستیم که همان 
صدایمان  هم  می زنیم  حرف  داریم  موقع که 
شنیده نمی شود و تلاشمان تاثیری ندارد. در 
بازدیدهایی که از اقامتگاه ها داشتیم همکار ما، 
مدیر اقامتگاه به ما لبخند می زد، مهمان نوازی 
می کرد، اما می دیدیم که برای حضور ما خاک 
میز را پاک می کند، برای ما سماور را آب می کند 
که چای آماده کند، و این خیلی رنج عجیبی 
را برای ما داشت. این رکود در خانه هایی که 
همیشه پر از زندگی بودند دردناک بود. اضافه بر 
رنجی که دوستانمان از تعطیلی این اقامتگاه ها 
داشتند ما این رنج مضاعف را هم داشتیم که 

باشیم. این صحنه ها  شاهد 
ما از مدیران توقع دو نوع برنامه ریزی داریم. 
برنامه ریزی کوتاه مدت و دیگری برنامه ریزی 
بلند مدت. ما در حال حاضر به دلیل شرایط 
این  رفع  برای  می خواهیم  داریم  بحرانی که 
اگر  فکری کنند. چون  مدت  کوتاه  در  بحران 
این اتفاق نیفتد ما این نفسی را هم که گاهی 
می آید از دست می دهیم. به گونه ای نکنند که 
نوشدارو شود، که اگر نوشدارو شود دیگر تاثیری 
ندارد. البته این نکته را هم فراموش نکنید که ما 
پیش از کرونا هم گردشگری چندان شکوفایی 
نداشتیم. گاهی بعضی دوستان جوری صحبت 
چیز  همه  کرونا  از  قبل  گویی  که  می کنند 
گردشگری به جا بود. گردشگری پیش از کرونا 
در ایران یک اندک حرکتی داشت که بعد از کرونا 
آن اندک حرکت هم متوقف شد. این به آن معنا 
نیست که پیش از کرونا ما برنامه ریزی داشتیم. 
نه! پیش از کرونا هم ما برنامه ریزی نداشتیم. 
اما کار به هر ترتیبی بود پیش می رفت. در این 
میان اتفاقی مثل برجام باعث شد یک تحولی 
در عرصه گردشگری خارجی ما رخ دهد، که یک 
فرصت فوق العاده برای گردشگری ما بود. اما 
در موضوع برنامه ریزی مشکل امروز و دیروز 

نیست.

خوب است حرف آخر درباره روز جهانی 
گردشگری باشد.

جهانی  روز  تلخ  حرفهای  این همه  از  بعد 
نوی  آغاز سال  به هر شکل  را که  گردشگری 
گردشگری محسوب می شود، به همه همکارانم 
تبریک  بومگردی  حوزه  همکاران  مخصوصا 
می گویم و از صمیم قلب امیدوارم سال بهتری 
در پیش داشته باشیم و خدا ما را همراهی کند 
و برنامه ریزی هایی که صورت می گیرد در جهت 
بهبود شرایط باشد و با امیدی که داریم سال 
خوبی در حوزه گردشگری در پیش روی همه 

ما باشد.

عمر »اقامتگاه بومگردی« در بخش گردشگری ایران به دو دهه نمی رسد، اما عمق تاثیرگذاری آن در این حوزه به اندازه ای است که 
می توان از ابعاد مختلف به آثاری که در رونق گردشگری داشته پرداخت. از مهاجرت های معکوس به روستاها تا حفظ بناهای تاریخی و 
خانه هایی با هویت معماری مستقل در شهرها و به تبع تمام اینها احیا بسیاری از آداب و رسوم و فرهنگ مهمان نوازی در مناطق مختلف 
کشور که رو به فراموشی می رفتند. این روزها اما از آن همه صفا و صمیمیت و رونق خانه های بومگردی خبری نیست. کارشناسان 
راهکارهایی را برای احیای بومگردی ها در دوران رکود گردشگری ارائه کردند، سیاست گذاری ها اما ساز دیگری زد و نتیجه اینکه وقتی با 
اکبر رضوانیان از بومگردی ها می گوییم از میزهای خاک گرفته و چراغ های خاموش و رخوت خانه هایی می گوید که روزهای خوشی را در 
خاطره بسیاری از مسافران ثبت کرده اند. رضوانیان از روزهای دور که خانه نقلی کاشان را به عنوان یکی از نخستین بومگردی های ایران 
تاسیس کرد، تا امروز که به عنوان نایب رییس جامعه حرفه ای اقامتگاه های بومگردی در تلاش است تا مسائل این حوزه را به گوش 
مدیران ارشد حوزه گردشگری برساند، دغدغه ایران و گردشگری ایران را داشته و دارد و به همان میزان حرف های بسیاری درباره وضعیت 

امروز این اقامتگاه ها و راهی که می شود برای بهبود شرایط در پیش گرفت. 

این یک واقعیت است که ما 
گردشگر  ورودی را از دست 
داده ایم. به همین دلیل باید 

تمام توانمان را روی گردشگری 
داخلی متمرکز کنیم. اگر این 

کار را نکنیم، کشورهای همسایه 
برنامه ریزی های خوبی دارند. 

قطعا گردشگر داخلی ما با این 
برنامه ریزی ها سفر خارج از 

کشور را به سفر داخلی ترجیح 
خواهد داد

مدیران ما فقط جلوی دوربین 
پز اقامتگاه بومگردی را دادند. 

در نمایشگاه گردشگری می آیند 
سراغ اقامتگاه های بومگردی که 

لباس محلی بپوشید و غذای 
محلی بدهید. آیا بومگردی 

فقط برای نمایش خوب است؟ 

یکی از دردناک ترین تجارب 
ما در این دو سال بازدیدهایی 

بود که از اقامتگاه های 
بومگردی خاک گرفته 

داشتیم. اقامتگاه بومگردی 
که مشخص بود مدت هاست 
درِ اتاقهایش باز نشده. هیچ 
کاری هم نمی توانستیم برای 

این وضعیت انجام دهیم. 
مسئولیتی که در آن دست 

و پای آدم بسته باشد و 
نتواند کاری کند رنج آورترین 
مسئولیت است.این رکود در 
خانه هایی که همیشه پر از 

زندگی بودند دردناک بود
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ایران؛ گرفتار در گرد و غبار 
در  کلان شهرها  هوای  آلودگی  |پیام ما| 
آغاز  با  و همزمان  اخیر  روز  در چند  کشور 
دیروز،  است.  گرفته  شدت  پاییز  فصل 
منتشر  اطلاعات  براساس  مهرماه،  پنجم 
شده در سامانه پایش کیفی هوای کشور، 
هوای  آلودگی  سنجش  دستگاه های 
زیست،  محیط  حفاظت  سازمان  به  متعلق 
بسیار  گناوه  ایستگاه  در  هوا  وضعیت 
است.  درآمده  بنفش  رنگ  به  و  ناسالم 

این  در  ام  پی  یا  غبار  و  ذرات درشت گرد 
ایستگاه شاخص را به عدد 210 رسانده اند. 
ایستگاه  در  هوا  وضعیت  آنسوتر،  کمی 
درآمده است.  به حالت خطرناک  برازجان 
دیروز عصر وضعیت کیفیت آلودگی هوا در 
چند ایستگاه دیگر مانند زابل در سیستان 
شده  گزارش  خطرناک  نیز  بلوچستان  و 
نیز  محدوده  این  در  غالب  آلاینده  است. 
بافق  ایستگاه  در  است. گردوغبار  گردوغبار 

خطرناک  حالت  به  را  هوا  وضعیت  نیز 
ایستگاه  شاخص ها  این  درآورده است. در 
عدد  روی  گزارش  این  نگارش  لحظه  تا 
 ۳ در  نیز  تهران  در  بودند.  ایستاده   441
منطقه شاخص ها به رنگ بنفش درآمدند. 
11 دیروز  آلایندگی در ساعت  شاخص های 
عدد  تهران،   19 منطقه  شهرداری  محل  در 
و  اسلامشهر  در  کرده اند.  ثبت  را   2۵1
و  است  ده  ام  پی  غالب  آلاینده  نیز  ملارد 

 29۶ و   24۶ اعداد  ترتیب  به  شاخص ها 
در  نیز  ایستگاه  دو  این  می دهند.  نشان 
بنفش  کشور  هوای  آلودگی  پایش  نقشه 
دیگر  نقاط  در  هوا  شدند.  داده  نمایش 
پایش  ایستگاه   نیست.  پاک  نیز  کشور 
قرمز  اراک  شازند  منطقه  در  هوا  آلایندگی 
11 دیروز  رنگ است و شاخص  در ساعت 
عدد 1۵۶ را ثبت کرده است. آلاینده غالب 
دیگر  روزهای  همچون  منطقه  این  در 
2.۵ میکرون  از  سال ذرات معلق کوچکتر 
است. ذرات معلق کوچکتر از 2.۵ میکرون 
ناسالم  را  تهران  از  وضعیت هوای مناطقی 

 ،2 منطقه  در  شریف  ایستگاه  کرده اند. 
چشمه،  ایستگاه   ،21 منطقه  شهرداری 
و  شکوفه  پارک  و  بهشتی  شهید  دانشگاه 
نقاطی  جزو  شهرری  فرمانداری  ایستگاه 
هستند که به رنگ قرمز درآمده اند. آلودگی 
میکرون   2.۵ از  کوچکتر  ذرات  از  حاصل 
آلوده  را  نیز هوا  در استان خراسان رضوی 
کرده است. مرکز پایش آلاینده های محیط 
آلودگی  وضعیت  نیز  مشهد  شهر  زیستی 
مرز  در  و   148 عدد  را  شهر  این  در  هوا 
میان ناسالم برای همه گروه ها و گروه های 

می دهد. نشان  حساس 

انجمن  ماهانه  نشست  در  یاری  پروین 
موانع  درباره  که  کودکان  حقوق  از  حمایت 
در  افغانستانی  مهاجر  کودکان  ثبت نام 
از  زنده  پخش  صورت  به  ایران  مدارس 
اینستاگرام برگزار شد، گفت: ناهماهنگی های 
موجود در تمدید برگه حمایت تحصیلی و یا 
گرفتن برگه جدید برای بچه های مهاجر، دیر 
و  مدارک  روند گرفتن  چگونگی  اعلام کردن 
به خانواده ها موانعی  نامناسب  اطلاع رسانی 
را برای ثبت نام دانش آموزان افغانستانی در 

است. کرده  ایجاد  مدارس 

 94 سال  از  افزود:  یاری  ایسنا،  به گزارش 
می بایست  رهبری  معظم  مقام  فرمان  با 
افغانستانی  مهاجر  بچه های  ثبت نام  روند 
پیش  اینطور  اما  می شد  تسهیل  مدارس  در 
نرفت و در سال های گذشته مشاهده کردیم 
نواقص  می شد  صادر  که  بخشنامه هایی 
نواقصی  وجود  آن  جمله  از  داشت.  زیادی 
اقامتی  یا مدارک  والدین  در مدارک هویتی 
از دفاتر  برگه حمایت تحصیلی  برای گرفتن 
برگه ها  این  ساله  یک  تمدید  یا  و  کفالت 
ساله  یک  تمدید  به  نیاز  برگه ها  این  بود. 

والدین  باید  حتما  آن  تمدید  برای  دارند که 
حضور داشته باشند که خود مشکلاتی ایجاد 
سکونت  محل  اثبات  دیگر  سوی  از  می کند. 
و  اقامت  ، کارت  اجاره نامه  ارائه  به  نیاز  آنها 
سکونت  محل  باید  و  دارد  محلی  استشهاد 
برگه  بچه ها  برای  بتوانند  تا  شود  اثبات  آنها 

بگیرند. تحصیلی  حمایت 
وقت دهی  و  کم  تعداد  بودن،  شلوغ  او 
مشکلات  دیگر  از  را  کفالت  دفاتر  دیرهنگام 
و  دانست  تحصیلی  حمایت  برگه  گرفتن 
افزود: در سال جاری بخشنامه جدیدی تحت 

کودکان  ثبت نام  بخشنامه  »اصلاح  عنوان 
مهاجر در مدارس« ابلاغ شد که برخی اسم 
آن را بخشنامه »بازگشت به فرمان رهبری« 
گذاشته اند. این بخشنامه شامل 9 بند است 
که بسیاری از موارد به ویژه موارد مربوط به 
مدارک هویتی را پوشش می دهد. برای مثال 
طبق یکی از بندها اگر یکی از اعضا خانواده 
برگه  و  باشد  مدرسه  در  تحصیل  حال  در 
بچه ها  باقی  باشد  گرفته  تحصیلی  حمایت 
اما  دریافت کنند،  را  برگه  این  می توانند  نیز 
هم  بخشنامه  این  می بینیم  عمل  در  هم  باز 
برخی از مشکلات به ویژه مشکلات پیرامون 

داشت. را  سکونت  محل  و  اقامت  کارت 
جزئیات  درباره  شوش  کودک  خانه  مدیر 
بخشنامه یاد شده گفت: البته این بخشنامه 
مدرک  هیچ  که  بچه هایی  برای  بند  یک 
باید  آن  طبق  داشت که  ندارند  هم  هویتی 
در فرمانداری ها درباره چگونگی روند ثبت نام 
اما  می شد.  تصمیم گیری  دانش آموزان 
ثبت نام  برای  دیگری  بخشنامه  آن،  از  پس 
اما  شد،  ابلاغ  هویتی  برگه  بدون  بچه های 
آنقدر دیرهنگام بود که مدارس دیگر ظرفیت 
اول  پایه های  به ویژه در  پذیرش دانش آموز 

نداشتند. را 
بخشنامه  اصلاحیه  امسال  اگرچه  افزود:  او 
کفالت  دفاتر  نوبت دهی  اما  ابلاغ شد،  زود 
در شهریور ماه بود. از سوی دیگر بخشنامه 
دوم که مربوط به کودکان ۶ تا 9 سال بود 
دیرتر از اصلاحیه بخشنامه نیز ابلاغ شد و 
برای  کفالت  دفاتر  دیرهنگام  نوبت دهی  با 
گرفتن برگه حمایت تحصیلی عملا ظرفیت 
ویژه  به  آموز  دانش  پذیرش  برای  مدارس 
در  بود.  شده  پر  دوم  و  اول  پایه های  در 
خرداد  از  خانواده ها  از  بسیاری  که  حالی 
با  و  مراجعه  مدارس  ثبت نام  برای  تیر  و 
با  چطور  می شود؛  مواجه  ظرفیت  تکمیل 
شهریور  در  تحصیلی  حمایت  برگه  دادن 
مدرسه  در  بتوانند  بچه ها  دارند  انتظار  ماه 
در  بچه ها  این  ثبت نام  کنند؟  ثبت نام 
مدارس واقعا دوندگی زیادی دارد. پروسه 
طولانی برای گرفتن برگه حمایت تحصیلی 
خانواده ها  اوقات  خیلی  و  دارد  وجود 
اما  می کنند  رجوع  مدرسه   10 بر  بالغ  به 

است. پر  ظرفیت هایشان 
کردن  برطرف  لزوم  به  تاکید  با  یاری 
و گرفتن  ثبت نام  روند  در  موجود  مشکلات 
آموزان  دانش  تحصیلی  حمایت  برگه 
با  و  پرورش  و  آموزش   توسط  افغانستانی 
یک  ثبت نام  روند  در  خود  تجربه  به  اشاره 
پیش  به  که  مدرسه  در  افغانستانی  کودک 
یادآور  می شود،  مربوط   19 پاندمی کووید  از 
شد: مدیران مدارس هم سیاست های خاص 
خود را دارند و با اینکه آموزش وپرورش اعلام 
ثبت نام  را  افغانستانی  بچه های  باید  می کند 
وضعیتی  در  را  مدارس  مدیران  اما  کنند، 
چه  ثبت نام  با  آنها  اولویت  می دهند که  قرار 
روند  در  و  باشد  آموزان  دانش  از  گروهی 

ثبت نام دانش آموزان افغانستانی در مدارس 
شاهد این برخوردهای سلیقه ای هم هستیم.
کلهر،  قدسیه  نشست  این  دیگر  بخش  در 
مددکار اجتماعی خانه کودک ناصرخسرو نیز 
برای گرفتن  مهاجران  مشکلات  به  اشاره  با 
حمایت تحصیلی، اظهار کرد: در برخی موارد 
دارند  از شهر دیگری  اقامتی  مهاجران کارت 
کدی  اینگونه  و  ساکن اند  تهران  در  ولی 
در  چراکه کارتشان  نمی شود،  صادر  برایشان 
این  در  دارد.  اعتبار  شده  صادر  که  شهری 
پیگیری  با  داشتیم که  هم  افرادی  اما  بین 
برگه تردد  توانستند  به فرمانداری  و مراجعه 
خانواده های  بعضا  اما  بگیرند،  یک ساله 
چگونه  نمی دانند  نبودن  آگاه  علت  به  مهاجر 

پیگیری کنند. را  مسائل  این  باید 

اخیر  مهاجرت  افزایش  به  اشاره  با  کلهر 
افغانستانی ها به ایران، به ارائه پیشنهاداتی 
تحصیل  در  موجود  مشکلات  رفع  برای 
گفت:  و  پرداخت  ایران  در  افغانستانی ها 
بچه های  آموزش  برای  قبل  سال های 
داشتیم  خودگردانی  مدارس  افغانستانی 
اداره  افغانستانی  نخبگان  توسط  که 
می شد. می توان دوباره این مدارس را اجرا 
بین  ناهماهنگی هایی  دیگر  سوی  از  کرد. 
آموزش  یعنی  امر  این  متولی  سازمان های 
و پرورش، وزارت کشور و اداره اتباع وجود 
مدارک  ارائه  برای  فراخوانی  اگر  دارد. 
می دهیم باید فکر ظرفیت مدارس را بکنیم 
تا سرخوردگی پیش نیاید. خانواده ها روند 
را  تحصیلی  حمایت  برگه های  و  طی  را 
اما وارد چرخه آموزشی نشده اند.  گرفته اند 
سازمان های  بین  هماهنگی  این  باید 
می توان  راه  این  در  شود.  ایجاد  متولی 
استفاده  هم  کشورها  سایر  تجربه  از 
به  مجهز  اردوگاه هایی  کشورها  سایر  کرد. 
امکانات آموزشی، پزشکی و... برای اسکان 
از  می توانیم  ما  و  می کنند  ایجاد  مهاجران 

کنیم. استفاده  تجربه  این 

 در نشست ماهانه انجمن حمایت از حقوق کودکان بررسی شد

موانع پیش روی افغانستانی ها برای ثبت نام در مدارس

جزئیات واکسیناسیون 
افراد بی خانمان در تهران 
مدیرعامل سازمان رفاه، خدمات و مشارکت های 
اجتماعی جزئیات تازه ای از روند واکسیناسیون 
تشریح  پایتخت  اجتماعی  دیده  آسیب  افراد 

کرد. 
عامل  مدیر  حسینی  مالک  مهر،  گزارش  به 
مشارکت های  و  خدمات  رفاه،  سازمان 
اجتماعی در تشریح تازه ترین جزئیات از روند 
اجتماعی  دیده  آسیب  افراد  واکسیناسیون 
پایتخت از جمله افراد بی خانمان گفت: موضوع 
راه اندازی واحدهای سیار واکسیناسیون علیه 
کرونا با هدف واکسینه کردن گروه های هدف 
»افراد بی خانمان و آسیب پذیر و کم توان« با 
دستور شهردار تهران در دستور کار سازمان قرار 
گرفت و ما تعداد ده واحد خودروی ون را برای 
انجام واکسیناسیون علیه کرونا تجهیز کردیم 
واکسیناتور،  از  عملیاتی  تیم  خودرو  هر  در  و 
ثبت کننده اطلاعات، مددکار اجتماعی و عامل 
انتظامی حضور دارند. حسینی ادامه داد: هدف 
از راه اندازی واحدهای سیار برای گروه هایی بود 
که دسترسی مناسب به مراکز واکسیناسیون 
در  دلیل  به  راه اندازی  دیگر  علت  و  نداشتند 
دسترس نبودن مدارک هویت این دست از افراد 
کار واکسیناسیون با مشکل مواجه بود. او بیان 
کرد: گروه های هدف با کمپ های ترک اعتیاد 
»80 کمپ« انجام شد و در ادامه خانواده کودکان 
خانواده های  عمده  و  کردیم  واکسینه  را  کار 
کودکان کار از اتباعی هستند که بخش عمده آنها 
مدارک هویتی ندارند اما بنا به دستور شهردار 
تمام گروه ها  زنجیره کرونا  قطع  برای  تهران 
بدون توجه به دارا بودن مدارک هویتی در حال 

واکسینه شدن علیه کرونا هستند.
مدیر عامل سازمان رفاه، خدمات و مشارکت های 
وزارت  پروتکل  به  توجه  با  افزود:  اجتماعی 
در  واکسن  پوکه های  تحویل  برای  بهداشت 
ساعت هشت شب در تلاش هستیم شیفت 
دیگری از ساعت هشت تا دوازده شب نیز را 
فعال کنیم که رایزنی این در حال انجام است تا 
دز لازم را در اختیار ما قرار دهند تا باقیمانده افراد 

نیز واکسینه شوند.
پاتوق های  دیگر  داد: گروه های  ادامه  حسینی 
مصرف مواد و مکان های گذری است و نکته 
حائز اهمیت این است به دلیل ثابت نماندن 
مکان های گذری  و  پاتوق ها  از  برخی  در  افراد 
امکان اینکه ما بتوانیم در هفته های آینده دز 
دوم واکسن را به آنها تزریق کنیم وجود ندارد 
که امیدواریم با استفاده از واکسن های تک دز 
مانند جانسون اند جانسون نیز این مشکل را 
برطرف کنیم. مدیر عامل سازمان رفاه، خدمات و 
مشارکت های اجتماعی افزود: گروه دیگر هدف 
عزیزی  جانبازان  و  یابان  توان  افراد کهنسال، 
است که امکان خروج از منزل ندارند و امیدوارم 
با در اختیار گرفتن اطلاعات آنها از سوی اداره کل 
سلامت کار واکسیناسیون آنها علیه بیماری کرونا 
نیز انجام شود. حسینی ادامه داد: برنامه ما برای 
واکسیناسیون گروه های هدف بالغ بر 12 هزار نفر 
است و باید تأکید کنم که امکان بالا یا پایین 
بینی ما  اما پیش  این عدد وجود دارد  آمدن 
در مرحله نخست واکسیناسیون 10 هزار نفری 
با هماهنگی مناطق  بیان کرد:  او  انجام شود. 
22 گانه سامانه شناسایی اطلاعات افراد نیازمند 
بالغ بر 14 هزار نفر است و ما کار پایش اطلاعات 
آنها را شروع کردیم تا ببینیم میزان مراجعه آنها 
بر اساس سن و گروه هدف برای واکسیناسیون 
افراد  از  دسته  آن  و  است  بوده  چه شکل  به 
که واکسن دریافت نکردند گروه بعدی هدف 

خواهند بود.

اوایل تابستان امسال بود که اعلام شد، گره از ثبت نام کودکان افغانستانی در مدارس باز شده است و بخشنامه حضور آن ها در مدارس 
اصلاح شده و دانش آموزان فاقد مدرک شناسایی نیز می توانند با دریافت برگه حمایت تحصیلی از دفاتر کفالت برای ادامه تحصیل خود 
در مدارس ثبت نام کنند، همان زمان اما والدین همچنان از بی اطلاعی دفاتر کفالت و عدم ابلاغ بخشنامه اصلاح شده گزارش می دادند 
و می گفتند فرزندان بازمانده شان هنوز راهی برای ورود به مدارس پیدا نکردند. مسئولان در روزهای منتهی به تیرماه وعده دادند که با 
صدور ابلاغیه ای دفاتر کفالت را توجیه می کنند. سرانجام متنی دوشنبه 20 تیرماه، از سوی انجمن صنفی دفاتر کفالت اقامت و اشتغال 
اتباع خارجی استان تهران منتشر شد و در آن تاکید شد که والدین می توانند از 23 تا 29 تیر به چند مرکز خدمات اداری، خلیج فارس، 
گل تپه و پاکدشت مراجعه کنند. ابلاغیه جدید شروطی را برای مهاجران و اتباع افغانستانی لحاظ کرده است: »گذرنامه و تذکره برای 
اثبات افغانستانی بودن و مدرکی که نشان دهد کودک از زمان فرمان رهبری یعنی سال 94 در ایران ساکن بوده است.« شروطی که به 
نظر می رسید، بازهم سنگی مقابل ثبت نام دانش آموزان افغانستانی است. ثبت نام کودکان افغانستانی در مدارس اما قصه امروز و دیروز 
نیست. کودکان اتباع همواره برای رسیدن به نیمکت های کلاس درس سد راه داشتند. انجمن حمایت از حقوق کودکان اما دو شب گذشته 

در نشستی این فرآیند را بررسی کرد و توضیحاتی درباره ثبت نام امسال دانش آموزان افغانستانی ارائه داد. 

|  
رنا

 ای
 |

مدیران مدارس هم 
سیاست های خاص خود را 

دارند و با اینکه آموزش وپرورش 
اعلام می کند باید بچه های 

افغانستانی را ثبت نام کنند، اما 
مدیران مدارس را در وضعیتی 
قرار می دهند که اولویت آنها با 
ثبت نام چه گروهی از دانش 

آموزان باشد و در روند ثبت نام 
دانش آموزان افغانستانی در 

مدارس شاهد این برخوردهای 
سلیقه ای هم هستیم

معاون خدمات شهری شهردار اهواز برنامه های 
نخاله های  برای ساماندهی  را  این شهرداری 
ساختمانی، رفع معضل پس زدگی فاضلاب، 
تفکیک پسماند و رفع سد معبر تشریح کرد.

بابک محمدی به ایمنا گفت: یکی از دغدغه ها 
زدگی  پس  اهواز  شهر  اساسی  مشکلات  و 
فاضلاب، آب های سطحی و روان آب ها است؛ 
برنامه ریزی  آبفا،  همکاری  با  مورد  این  در 
لازم جهت رفع این معضل در قالب دو طرح 
ضربتی انجام شده است که در طرح ضربتی 
در  و  شده  محول  شهرداری  به  وظایف  اول 
ابتدایی کار  طرح ضربتی دوم که در مراحل 
آبان  نخست  نیمه  تا  شده  پیش بینی  است 
تهیه و در  را شهرداری  امکاناتی  و  تجهیزات 
اختیار آبفا قرار دهد و اجرای کار با توجه به 

آبفا  اداره  عهده  بر  موضوع  بودن  تخصصی 
بود. خواهد  خوزستان  استان 

او افزود: یکی دیگر از چالش های مرتبط با 
خدمات شهری ساماندهی وضعیت پسماند 
شهر اهواز است که با توجه به حجم زباله تولید 
شده باید به سمت تفکیک از مبدا و بازیافت 
کارخانه های  احیای  و  کار  این  برای  برویم 
پردازش و همچنین تفکیک از مبدا که یکی از 
کارهای مهم برنامه ریزی شده شهرداری اهواز 
همچنین  می شود،  تعیین  پیمانکار  است، 
نقص  دلیل  به  مدت ها  پردازش که  کارخانه 
فنی از رده خارج شده بود در حال بهسازی 
است تا به سیستم جمع آوری و تفکیک زباله 

برگردد.
معاون خدمات شهری شهردار اهواز تصریح 

کرد: یکی دیگر از معضلات مهمی که سازمان 
پسماند شهرداری اهواز با توجه به گزارش های 
موضوع  بوده  آن  درگیر  شدت  به  مردمی 
آن  رفع  برای  است که  بلاصاحب  سگ های 
دو مکان به صورت موقت برای نگه داری آنها 
 ۷00 به  نزدیک  تاکنون  و  شده  دیده  تدارک 
قلاده از این سگ های بلا صاحب جمع آوری 

است. شده 
همکاری  با  همچنین  داد:  ادامه  محمدی 
شرکت نفت و شرکت توسعه نیشکر زمینی به 
مساحت چهار هکتار در انتهای پارک شهروند 
مانند  اولیه  اقدامات  و  داده شده  اختصاص 
زیرسازی و دیوارکشی آن انجام شده و اگر 
با همین سرعت پیش برود تا یک ماه آینده 

معضل سگ های بلا صاحب رفع می شود.

رفع معضل پس زدگی فاضلاب اولویت برنامه  های شهرداری اهواز
شهر

روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان چهارمحال و بختیاری

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای 
شرکت آب و فاضلاب استان چهارمحال و بختیاری در نظر دارد به استناد قانون برگزاری مناقصات، نسبت به برگزاری مناقصه و انتخاب پیمانکار واجد شرایط از طریق 

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت اقدام  نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد.

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه: از  ساعت 11  تاریخ 1400/7/6  لغایت ساعت 19 تاریخ  1400/7/10
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: تا ساعت 19 تاریخ 1400/7/20

زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت9  تاریخ 1400/7/21
تاریخ اعتبار پیشنهادات: سه ماه ) 90 روز ( از تاریخ آخرین مهلت ارائه پاکت پیشنهاد قیمت.

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گذار جهت دریافت اطلاعات بیشتردر خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاک الف:   شهرکرد- میدان قدس – روبروی پارک لاله – شرکت آب 
و فاضلاب استان چهارمحال و بختیاری 
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شناسه آگهی 1198109 میم الف -1

ضمانت نامه شرکت مبلغ برآورد اجرای کار )ریال(موضوع مناقصهردیف
در فرآیند ارجاع کار )ریال(

1
خدمات راهبری، تعمیر و نگهداری تاسیسات آب شرب شهر 

فارسان و چند روستا 
9،000،000،0004۵0،000،000

10،994،0۶0،000۵۵0،000،000انجام خدمات آبرسانی سیار با تانکر در سطح شهرستان لردگان2

۵۷،224،۶۳۵،۶092،8۷0،000،000واگذاری امور خدماتی شرکت)4۷نیروی خدماتی(۳

نظر باینکه پروانه بهره برداری معدن آهن پلاسری چاه شیرک به شماره 92/8938 مورخ 1392/02/23 با 
شماره شناسایی 208575 بنام آقای سید علی آتشی پور مفقود گردیده است. لذا بدینوسیله باطلاع می 
رساند کلیه مفاد پروانه مزبور از درجه اعتبار ساقط و پروانه بهره برداری مذکور هیچگونه ارزش و اعتبار ندارد. 

م الف 3031
نوبت اول : 1400/6/7-  نوبت دوم : 1400/7/6

سعید ذکا اسدی – سرپرست معاونت امور معادن وصنایع معدنی

نوبت دوم آگهی مفقودی پروانه بهره برداری



پیامک شما را دربـاره 
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افقی
 1 - ستم، گونه - خوردنی دردناک - نوعی 
چارپا  ترمز   - آشغال2  خاکروبه،   - پارچه 
- زیاده گوی - جمع شیخ۳ - از سازهاي 
واحد   - كردن  دور   - هند  و  چين  ضربي 
شمارش کاغذ - ماه تابستانی، ماه پرتابی، 
انداختنی با كمان4 - اندازه، مقدار و اندازه، 
از  مقدار - پس گرفتن - برگشته از دین، 
دین برگشته۵ - فیلمی از ابوالفضل جلیلی 
- سطح، چهره، مایه پیشرفت بعضی ها - 

هدیه دادن، تحفه فرستادن۶ - برهنه، عریان، 
 - ترك  امرای  ازالقاب   - اسكارلت  همسر 
محل زایر۷ - میوه شیرین بهاری، میوه ریز 
شیرین - مادر عرب، عزیز تازی - فیلمی 
به كارگردانی وودی آلن - بوی نم 8 - پاره 
جگر - پوستین - بیگانه9 - جرقه آتش - 
باز لاتین، آشپزخانه باز - مترسك10 - ملخ 
سیاه - مزد و پاداش، خشت پخته - رنگی 
از خانواده سیز - اگر انگشت ها جمع شوند 
پسوندی که   - آب11  جوی  شوند،  می  آن 
علامت نسبت است، لباس اتاق عمل - شی 

وارونه - از سازهای زهی - سخت، شدید و 
سخت، شدید12 - سخن بی پرده - امر به 
پوئیدن، پوئیدن امری - نادان - نامناسب1۳ 
- پایتخت زلاندنو - مادر لر، بیماری، تصدیق 
روسی - عادت و خو14 - جمع زوایا، گوشه 
ها - هدایت کردن - عشق بیگانه - تكرار یك 
حرف1۵ - فیزیکدان فرانسوی که به تئوری 
امواج پی برد - نام بازیکن1۶ - خط كش 
مهندسی، چای خارجی - پشته خاك، گیره 
سر دخترانه، تپه كوچك - گربه سانی سنگین 
وزن - ماش هندی - صدای افسوس1۷ - 

نبرد - سال ترکی، سال آذری - پیری

عمودی
1 - سو، طرف - بازگردنده، بازگشت کننده، 
کسی که طرفدار آداب و سنن قدیمی است، 
کهنه پسند و بازگشت کننده - در رهن بودن 
- عکس2 - غلام، نوكر - پسر فریدون  - 
صفتی برای نوزادان پسر۳ - خاطر - خیس 
شدن - ذره باردار، نمد زین4 - صمیمیت 
از   - اندازه گیری  واحد  حرارت،  دارای   -
اصطلاحات فوتبال۵ - اینه مقعر - ریشه 
دار - مرتاض هندی  - یکدندگی، کار بچه 
دوم  داخل،  داخلی،  ضمیر   - دنده۶  یک 
طمأنینه  سكون،  حالت   - مفرد  شخص 
- سوپ وطنی، غذای نذری، غذای ایرانی 
- بی مو۷ - پیر، سالخورده - متحیر - از 
غلات، اتمسفر - تیر پیكاندار8 - بیان کردن 
- اثری از نور خاطر9 - شوره زار، بیابان - 
یک   - اتمی ۵4  باعدد  عناصرشیمیای  از 
عامیانه، یك خودمانی - هجران، فراق10 - 
گیاه مرداب، ساز مولانا، ساز شاکی - بصیرت  

- رفیق ترکی11 - مشک اب - پایه اداری، 
پایه حقوقی، رتبه كارمندی - سفید آذری12 
با  ای  پرنده  بازده -   - مور چه کوچک   -
پاهای بلند1۳ - طایفه چادر نشین، قبیله، 
عشیره - جمهوري ما - تطبیق داده شده14 

- الفت، انس گرفتن، عادت - ماه پاییزی، 
محبت - صدمه و آسیب، كارتن باز نشده 
- همجوار، همسایه، در کنار دیگری، کسی 
که به قصد ثواب در کنار یک بنای مقدس 
اقامت می کند1۵ - کنایه از سیاره مشتری - 

آمیخته ، آلوده شده، آغشته، آشفته  - حلال 
مشكلات1۶ - بیتا بدون ب - حلقه زینتی 
نگین دار - زمین خشك1۷ - مقابل گرم، 
گرم نیست - بزرگ - متد بی سر - جمله 

دستوری

جدول شماره 2116

روابط عمومی صحا، مجمع عمومی  به گزارش 
مادر تخصصی صندوق  عادی سالیانه  شرکت 
حمایت از صنایع پبشرفته با حضور مدیرعامل 
این صندوق  مدیران  و  مدیره  هیات  اعضای  و 
جلسات  سالن  در  عمومی  مجمع  اعضای  و 
ساختمان شهید الهی وزارت صمت و به ریاست 
رضا  شد.  برگزار  وزیر  ویژه  دستیار  نبوی  دکتر 
نقی پور اصل در ابتدای این جلسه گزارشی جامع 
از اقدامات و عملکرد صندوق در سال 99 را به 
اعضای مجمع ارائه کرد . مدیرعامل صحا با اشاره 
به رشد میزان تسهیلات پرداختی صندوق در سال 
تسهیلات  فقره  سال گذشته 82  در  99 گفت: 
مصوب به ارزش 1۵90 میلیارد ریال داشتیم که 
۷2 فقره آن به ارزش 1۳۷۵ میلیارد ریال منجر به 
عقد قرارداد شد که  در زمینه مصوبات تسهیلات 
40 درصد و در زمینه اعطای تسهیلات ۷0 درصد 
در مقایسه با سال 1۳98 رشد داشتیم.  نقی پور 
اصل فعالیت صندوق در زمینه صدور ضمانت ها را 
قابل توجه دانست و افزود: در بخش ضمانت نامه، 

به  فقره   222 مصوب  ضمانت نامه های  میزان 
نامه  ضمانت  و  بود  ریال  میلیارد  ارزش 1849 
های  صادره 1۷۷ فقره به ارزش 1110  میلیارد 
ریال است که علاوه بر رشد ۳0 درصدی ارزش 
ریالی نسبت به سال 1۳98 ، به بالاترین سطح 
تاسیس  زمان  )از  سال گذشته   22 طی  خود 
صندوق تاکنون( رسیده است. نقی پور اصل به 
رشد چشمگیر صندوق  در بحث دولت الکترونیک 
دولت  اهداف  راستای  در   : افزود  و  اشاره کرد 
الکترونیک اقدامات بسیار خوبی را انجام دادیم و 
در تلاش هستیم تا در این حوزه جزو ۳0 دستگاه 
برتر کشور قرار گیریم  در این خصوص علاوه بر 
اقدامات صورت گرفته سعی کردیم  تا با تقویت 
سیستم BPMS بتوانیم با تسهیلگری و  ارائه 
خدمات در سریع ترین زمان ممکن  در راستای 
مانع زدایی گام برداریم که خوشبختانه نتیجه این 
اقدام را در رکورد زنی های سال گذشته صندوق 
در ارائه خدمات مشاهده کردیم.  رئیس هیات 
ارائه خدمات را به  مدیره صحا تمرکز زدایی در 

عنوان دستاورد بزرگ صندوق در دو سال گذشته 
نام برد و گفت: در راستای سیاست های دانش 
بنیان و تمرکز زدایی و ایجاد امکان ارائه خدمات 
بیشتر به سایر استان ها در سال 99 اقدامات 
دفاتر  تاسیس  جهت  را  لازم  های  پیگیری  و 
نمایندگی در برخی استان های کشور همچون 
سال گذشته ادامه دادیم که این برنامه منجر به 
تاسیس یک دفتر نمایندگی در استان آذربایجان 
غربی و همچنین اولین دفتر کارگزاری صحا در 
استان فارس شده  است اما متاسفانه به دلیل 
همه گیری بیماری کرونا و عدم امکان مسافرت 
) با توجه به پروتکل های بهداشتی ( علیرغم 
افتتاح  قبلی،  شده  انجام  های  ریزی  برنامه 
مذاکره  های  استان  در  دفاترنمایندگی صندوق 
شده به سال 1400 موکول گردید و آنچه که در 
خصوص این دفاتر قابل توجه است افتتاح این 
نمایندگی ها بدون تحمیل کوچکترین هزینه ای 
به دولت و با همکاری روسای سازمان های صمت 

استان های ذکر شده انجام شد.

برگزاری مجمع عمومی صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته 

رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان از اختصاص 2۵0 میلیارد تومان اعتبار به تکمیل 
رینگ چهارم شهر اصفهان با مصوبه شورای ششم خبر داد.

محمد نورصالحی در حاشیه بازدید اعضای شورای اسلامی شهر اصفهان از میدان 
شهدای ورزشکار، خیابان بعثت، تقاطع غیرهمسطح شهید سلیمانی و نمایشگاه 
بین المللی شهر اصفهان اظهار کرد: طول رینگ چهارم 80 کیلومتر است که حدود 
۵0 درصد آن  خارج از شهر اصفهان است اما تدابیری در گذشته انجام شده که ما 
بتوانیم با دیگر شهرها مشارکت کنیم زیرا اگر این کار انجام شود قطعا تاثیر به سزایی 

در ترافیک شهر دارد اما در هر حال ما باید به صورت قطعه قطعه پیش برویم.
او ادامه داد: بخش های این پروژه به خوبی پیش رفته و کار های خوبی برای 
ساماندهی ترافیک برون شهری اصفهان در شمال شرق نیز انجام شده که بار 
ترافیکی مناطق 14،1۵ و 10 را کاهش داده است. اتوبان شهید اردستانی تا ادامه 

جی در حال اجرا است که امیدوارم هرچه زود تر تمام شود.
رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان در ادامه تصریح کرد: با تصویب لایحه 2۵0 
میلیاردی شهرداری می تواند با سرعت بیشتر کار خود را در این راستا ادامه دهد که 

البته ۵0 میلیارد آن پرداخته شده است.

سمیه باقرزاده/ مدیرعامل گاز شرکت گاز استان خراسان رضوی از برگزاری رویداد 
ایده تا اجرا با هدف مدیریت و بهینه سازی مصرف گاز طبیعی و رفع چالش های 
افت احتمالی فشار گاز در روزهای سرد سال با حمایت این شرکت خبر داد.   حسن 
افتخاری با اعلام این مطلب اظهار کرد: کاهش شدت مصرف انرژی و بهینه سازی 
مصرف انرژی پاک گاز طبیعی در بخش های مختلف مصرفی اعم از بخش های 
خانگی ، تجاری ، صنعتی ، نیروگاهی و ... به عنوان یکی از سیاست های اصلی مد نظر 
وزارت نفت و  شرکت ملی گاز ایران است . او افزود: در همین راستا شرکت گاز استان 
خراسان رضوی  از همه فعالان حوزه صنعت و اساتید و دانشجویان دانشگاه های 
سراسر کشور دعوت می کند تا در رویداد بزرگ ایده تا اجرا مشارکت کنند.. به گفته 
افتخاری، محورهای این رویداد شامل اصلاح الگوی مصرف  گازطبیعی در فصول سرد 
سال، هوشمند سازی تجهیزات و مانیتورینگ مصرف، مدیریت پیامدهای قطعی گاز 
در فرآیندهای تولید )ذخیره سازی انرژی و کاهش ضایعات  ارتقای ایمنی صنعتی( 
، مدیریت مصرف بهینه انرژی، کاهش قیمت تمام شده، کاهش و تنظیم بارهای 
گرمایشی، جایگزینی تجهیزات فرسوده و کم بازده، استفاده از فناوری های اطلاعات و 
ارتباطات در خصوص مدیریت مصرف نظیر فضای مجازی، اینترنت اشیا و بهره گیری 

از انرژی های تجدید پذیر نظیر بیوگاز و انرژی خورشیدی است.

رضا بهنام/ سید باقر فتاحی رئیس هیات مدیره بانک توسعه تعاون در دیدار 
بانک  یک  عنوان  به  بانک گفت:  ستاد  در  طبس«  »کک  شرکت  مدیران  با 
توسعه ای از فعالیت هایی که منجر به تثبیت اشتغال و یا ایجاد اشتغال جدید 

می شود ، حمایت می کنیم. 
او افزود: بانک توسعه تعاون در همه مناطق کشور شعبه دارد و حضور فیزیکی 
بانک در سراسر کشور و بهره مندی از خدمات بانکداری الکترونیک موجب 

شده ارائه خدمات توسعه ای در اقصی نقاط کشور میسر شود. 
فتاحی خاطر نشان کرد: خراسان جنوبی از استان هایی بوده است که وزارت 
و  تکمیل  دار  عهده  را  زیر مجموعه  اجتماعی دستگاه های  رفاه  و  تعاون، کار 
به  نیز  تعاون  توسعه  بانک  و  زیرساختی کرده  و  تولیدی  پروژه های  اجرای 
میزان 21۵0 میلیارد ریال، تامین مالی پروژه های اشتغالزایی استان را به عهده 
گرفته است. فتاحی افزود: می توان از منابع صندوق توسعه ملی و یا از منابع 

تبصره 18 به طرح های توسعه این شرکت کمک کرد. 
ارائه تسهیلات مستلزم بررسی صورت های  اعتبار و  اینکه تامین  بیان  با  او 
مالی شرکت هاست ، گفت: با این کار می توان تسهیلات دهی به این شرکت 

را سرعت بخشید. 

بازدید اعضای شورای شهر اصفهان از 
طرح های ترافیکی – عمرانی شهر

رویداد ایده تا اجرا با محوریت ارائه راهکارهای 
بهینه سازی مصرف گاز طبیعی برگزار می شود

حمایت از تثبیت اشتغال در مناطق کشور 
از راهبرد های بانک توسعه تعاون است 

| اصفهان  | | خراسان رضوی | | بانک |

مشارکت شرکت توسعه 
گل گهر در احداث شهرک 
بزرگ صنعتی فولادشهر  

معدنی  تامین مسکن کارکنان شرکت های  نشست 
راه  اداره کل  میزبانی  به  کرمان  استان  صنعتی  و 
به گزارش  شد.  برگزار  استان کرمان  شهرسازی  و 
روابط عمومی و اموربین الملل شرکت توسعه، عمران 
و مديريت منطقه گل گهر، در این نشست که با حضور 
مسئولان  کرمان،  استان  نمایندگان  مجمع  رئیس 
و صنعتی  نمايندگان شركت های معدنی  و  استانی 
برگزار شد، مقرر شد با توجه به اختصاص سهمیه 1۵ 
هزار واحد مسکونی برای کارکنان شرکت های معدنی 
با  بردسیر که  و  و صنعتی شهرستان های سیرجان 
و دستور صریح  و شهرسازی  راه  وزارت  اخذ مجوز 
اختصاص  شهرستان ها  این  به  وزارت  عالی  مقام 
یافته است، اداره کل راه و شهرسازی استان نسبت 
طرح  نظر  مورد  اماکن  مکان یابی  و  جانمایی  به 
مقرر شد شرکت های گل گهر،  اقدام کند. همچنین 
گهرزمین و توسعه، عمران و مديريت منطقه گل گهر 
با انعقاد تفاهم نامه  با وزارت راه و شهرسازی، نسبت 
به احداث شهرک بزرگ صنعتی فولادشهر در حاشیه 

اقدام کنند. شهر سیرجان 
"جهش  قانون  اجرای  راستای  در  نشست  این 
راه و شهرسازی  تولید" و دستور مقام عالی وزارت 
در استفاده از ظرفیت شرکت های معدنی و صنعتی 
بزرگ استان و کمک به رفع مشکل تامین مسکن 
متقاضیان واجد شرایط و کاهش هزینه ساخت و ساز 
و  بردسیر  بافت،  سیرجان،  شهرستان های  در 

شد. برگزار  رفسنجان 

به همت شرکت سنگ آهن گهرزمین
آیین افتتاحیه نمایشگاه عکس 

دفاع مقدس برگزار شد 
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شرکت سنگ 
آهن گهرزمین به مناسبت فرارسیدن هفته دفاع مقدس 
نمایشگاه عکسی با حضور دکتر محمدرضا خضری پور 
عضو هیئت مدیره و معاون توسعه مدیریت و سرمایه 
انسانی گهرزمین، سرهنگ منصور رمضان نژاد سرپرست 
انتظامی شهرستان سیرجان و مدیران شرکت گهرزمین 
این  در ساختمان شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی 
مجموعه برگزار شد. گفتنی است این نمایشگاه تا پایان 

هفته جاری ادامه دارد.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو کرمان  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 1400۶0۳190۷800۵420 هیات دوم مورخه 1400/0۶/09 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو کرمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم عهدیه نمکی گوکی فرزند علی 
بشماره شناسنامه ۳18000۳0۵۷ صادره از گلباف در ششدانگ یک باب خانه به مساحت9۶/۶0 متر مربع تحت پلاک 1۶۶۵۵ فرعی از ۳9۶8 
اصلی مفروز ومجزا شده از پلاک 1 فرعی از 822 فرعی از اصلی مذکور بخش 2 کرمان واقع در سراسیاب کوچه نمازیان شرقی 2 سمت راست 
اخرین بن بست خریداری از مالک رسمی آقای حسن مقیمی نژاد محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 

شد. م الف ۶۵9
تاریخ انتشار نوبت اول : 1400/0۶/21- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1400/0۷/0۶

محمود مهدی زاده - رئیس ثبت اسناد و املاک

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو کرمان  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 1400۶0۳190۷800۵۵12 هیات دوم مورخه 1400/0۶/1۳ موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو کرمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم نیره نیک بخت قرية 
العربی فرزند حسین بشماره شناسنامه 2 کد ملی ۳1۷94۷1۷94 صادره از بردسیر در ششدانگ یک باب خانه به مساحت 18۷/۵ 
مترمربع تحت پلاک 24۷1۵ فرعی از 2۷8۷ اصلی بخش ۳ واقع در خیابان شیخ احمد کافی جنوبی کوچه 24 بعد از اولین سه راه 
سمت راست منزل دوم خریداری مع الواسطه از مالک رسمی آقای علی اکبر تدين ارجمندی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه 
از تاريخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف ۶۶۳
تاریخ انتشار نوبت اول : 1400/0۶/21-  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1400/0۷/0۶

محمود مهدی زاده - رئیس ثبت اسناد و املاک

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو کرمان  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 1400۶0۳190۷8002181 هیات دوم مورخه 1400/0۳/02 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو کرمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمد عابدینی فرزند حسین بشماره شناسنامه 4۳ 
صادره از کرمان در ششدانگ یک باب خانه به مساحت 18۷/2۵ متر مربع تحت پلاک 1۶۵8۳ فرعی از ۳9۶8 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 
94۵1 فرعی از ۳9۶8 اصلی بخش 2 کرمان واقع در سراسیاب خیابان شهید مغفوری کوچه 19 خریداری مع الواسطه از مالک رسمی آقای محمدعلی 
اشرف محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف ۶۷9
تاریخ انتشار نوبت اول :1400/0۶/2۳
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1400/0۷/0۶

محمود مهدی زاده - رئیس ثبت اسناد و املاک

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه 

دو کرمان  
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 

اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
نامه قانون تعیین  آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین 

تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
مورخه  دوم  هیات   1400۶0۳190۷800۵۳99 شماره  رای  برابر 
اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع   1400/0۶/09
حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و 
ثبت ملک منطقه دو کرمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای علی عباس آبادی فرزند محمد بشماره شناسنامه 20۵8۵ 
از بم کدملی ۳110204۳12 درششدانگ یک باب خانه به  صادره 
 ۳9۶8 از  فرعی   1۶۶2۳ پلاک  تحت  209/8مترمربع  مساحت  
اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 899 فرعی از ۳9۶8 اصلی 
طوروطناب کوچه  بعداز  صنعتی  در شهرک  واقع  2 کرمان  بخش 
۳ سمت چپ اولین منزل خریداری مع الواسطه از مالک رسمی 
منظور  به  لذا  است.  گردیده  محرز  نژاد  احمدی  حسین  آقای 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود 
متقاضی  مالکیت  سند  صدور  به  نسبت  اشخاص  صورتی که  در 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
صورت  در  است  بدیهی  نمایند.  تقدیم  قضایی  مراجع  به  را  خود 
سند  مقررات  طبق  اعتراض  وصول  عدم  و  مذکور  مدت  انقضای 

مالکیت صادر خواهد شد. م الف ۶۵0
تاریخ انتشار نوبت اول : 1400/0۶/21
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1400/0۷/0۶

محمود مهدی زاده - رئیس ثبت اسناد و املاک

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو کرمان 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 1400۶0۳190۷800۵۵18 هیات دوم مورخه 1400/0۶/1۳ موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو کرمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای حسین عرب پور فرزند غلامعباس بشماره شناسنامه 
298091۶۷۵۷ صادره از کرمان در ششدانگ یک باب مغازه )باکاربری عرصه مسکونی( به مساحت ۳1/۵ متر مربع تحت پلاک 1۶482 فرعی از ۳9۶8 
اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 88۵ فرعی از ۳9۶8 اصلی بخش 2 کرمان واقع در خیابان سرباز کوچه ۵8 خریداری مع الواسطه از مالک رسمی 
آقای محمد عرب پور محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف ۶۶۶
تاریخ انتشار نوبت اول : سه شنبه 1400/0۶/2۳
تاریخ انتشار نوبت دوم : سه شنبه 1400/0۷/0۶

محمود مهدی زاده - رئیس ثبت اسناد و املاک

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو کرمان 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 1400۶0۳190۷800۵4۷2 هیات دوم مورخه 1400/0۶/10 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو کرمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی اقای مجید ادهمی فرزند مصطفی بشماره شناسنامه ۳4۳۶۶ 
کد ملی 2990۳40۷۵0 صادره از کرمان و خانم فاطمه زمانی نژاد حسن آبادی به شماره شناسنامه 4 کد ملی 299۳212۵۵9 صادره از کرمان فرزند عباس 
بالمناصفه در ششدانگ یک باب خانه مشتمل برطبقه فوقانی به مساحت 20۷ مترمربع تحت پلاک 8۶ فرعی از 220۳ اصلی بخش ۳ کرمان واقع در 
خیابان شهاب کوچه 4۵ قطعه ششم خریداری از مالک رسمی آقای اسداله جوانمرد محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 

تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف ۶۷2
تاریخ انتشار نوبت اول : سه شنبه 1400/0۶/2۳
تاریخ انتشار نوبت دوم : سه شنبه 1400/0۷/0۶

محمود مهدی زاده - رئیس ثبت اسناد و املاک

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو کرمان  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 1400۶0۳190۷800۵۵19 هیات دوم مورخه 1400/0۶/1۳ موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو کرمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای حسین عرب پور فرزند غلامعباس بشماره 
شناسنامه 298091۶۷۵۷ صادره از کرمان در ششدانگ یک باب مغازه با کاربری عرصه مسکونی به مساحت 2۶/۶ متر مربع تحت 1۶48۳ پلاک فرعی 
از ۳9۶8 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 88۵ فرعی از ۳9۶8 اصلی بخش 2 کرمان واقع در خیابان سرباز کوچه ۵8 خریداری مع الواسطه از مالک 
رسمی آقای محمد عرب پور محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف ۶82
تاریخ انتشار نوبت اول : سه شنبه  1400/0۶/2۳

تاريخ انتشار نوبت دوم: سه شنبه 1400/0۷/0۶
محمد مهدی زاده - رئیس ثبت اسناد و املاک

طرح الماس برای کادر درمان و اعضای خانواده 
در  ویژه  شرایط  با  یا  و  رایگان  خدماتی  آن  ها 

می دهد. ارائه  کرمان  شهر 
 به گفته  محسن عسکری مجری طرح، در این 
سعید ،  حبیبه  نمایندگی  کارآفرین  بیمه  طرح  
کلینیک خودرویی استیلایی، کلینیک خودرویی 
روشان  دندانپزشکی  تخصصی  و کلینیک  گرند 
حضور دارند. شرکت بیمه کارآفرین بیمه کرونا، 
عمر و بیمه تکمیلی درمان خانواده را با تخفیف 

ویژه ارائه می دهد. 
فنی  معاینه  طرح،  دو  در  خودرو  استیلا  گروه 
خدمات  کلیه  و  رایگان  طور  به  را  خودرو ها 
می دهد. انجام  ویژه  تخفیف  با  را  خودرویی 
اول  طرح  در  نیز  »گرند«  خودرویی  کلینیک 
آن ها  خانواده  اعضای  و  درمان  کادر  برای 
هیدرولیک  و  تعلیق  سیستم  فنی  معاینه 
خدمات  دوم  طرح  در  و  رایگان  صورت  به  را 
انجام  ویژه  با تخفیف  را  تعلیق خودرو  سیستم 

نیز  »روشنان«  دندانپزشكی  كلینیک  می دهد. 
ویژه  تخفیف  با  را  دندانپزشكی  خدمات  كلیه 
ارایه خواهد داد. عسكری در ادامه افزود: برای 
طرح هایی  نیز  و كسبه  تولیدكنندگان  كارمندان، 
شد.  خواهد  اعلام  به زودی  كه  دارد  نظر  در 
ادامه   ١٤٠٠ بهمن  پایان  تا  اعلامی  طرح های 

داشت. خواهد 

نی
رسا

ع  
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ا

طرح الماس، ویژه  همدلی با کادر درمان
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روابط عمومی: زهره فرسنگی      09391999161
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سرپرستی استان ها:   ۲84۲1910 -0۲1  داخلی 1

تماس مدیرمسوول: 
0۲1 - 88019846

پیام ما: حرفه ای  اخلاق  آیین نامه 
www.payamema.ir/akhlagh

توزیع:جراری  )091۲۲131089(
چاپ تهران: شاخه سبز  )0۲533444۲56(
چاپ کرمان: مهدوی  )034-3۲134838(

اینستاگرام       وبسایت  
مـارا دنبال کنید

بازرگانی: فاطمه صمدیان         09192769839
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روزنامه سیاسی – اجتماعی
صاحب امتیاز و مدیرمسئول: 

 روح الله خدیشی 
 سردبیر: امین شول سیرجانی

 مدیر هنری: تیوا صمدیان  

 ایران و جهان: یاسمن طاهریان
میراث فرهنگی و محیط زیست: 

مهتاب جودکی)دبیر(
 فروغ فکری، مرضیه قاضی زاده

شهر: سوگل دانائی 

 اقتصاد و گردشگری:
آیسان زرفام، فرزانه قبادی

 عکس: یاسر خدیشی )دبیر(
 شبکه های اجتماعی: سپهر زند

 جدول: شیوا کرمی 

 صفحه آرایی: فاطمه خواجویی
 ندا صفاریان 

رتبه روزنامه پیام ما :40.4

گروه: 4
نظرات نویسندگان دیدگاه شخصی آنان بوده

و لزوما دیدگاه روزنامه نیست. 
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حضور نیروهای خادم الحسین)ع( شهرداری تهران در نجف اشرف/ آژانس عکس تهران

قطعه »پاییز« با ترانه ای از شهاب شهرزاد و آهنگسازی مرتضی 
لطفی اجرا شده و تنظیم، ضبط، میکس و مسترینگ آن را هم 
مهدی خیرخواهی انجام داده است. این قطعه پاپ کلاسیک 
یکی از قطعات آلبوم »شب رویایی« از سلیمانی است که مجوز 
دارد و آماده انتشار است. آلبوم »شب رویایی« با صدای محمد 
به زودی روانه  از شهاب شهرزاد  ترانه هایی  سلیمانی و عمده 
بازار موسیقی می شود. »دیوونه از قفس پرید«، »جنگ سوم 
جهانی«، »مرد برفی«، »شب رویایی«، »برگ ریزون« )پاییز( 
و... برخی از قطعات آلبوم »شب رویایی« هستند که از سوی 
می شود.  منتشر  و  گرفته  انتشار  مجوز  حنانه  آوای  شرکت 
سلیمانی پیش از این خواننده گروه کر بوده و اجراهایی به 
آهنگسازی بابک ربوخه و خوانندگی احمد عاشورپور در تالار 

وحدت و فرهنگسرای نیاوران داشته است./ هنرآنلاین

 فیلم سینمایی »دوچ« و پویانمایی »باد دوچرخه سوار« از تولیدات 
کانون پرورش فکری در بخش مسابقه ششمین جشنواره بین المللی 
فیلم کودکان و نوجوانان »کینولاب« لهستان نمایش داده می شود. در 
این رویداد هنری فیلم »دوچ« به کارگردانی امیر مشهدی عباس با 9 
فیلم دیگر، از کشورهای استونی، هند، هلند، آلمان، کرواسی، بلاروس، 
فیلیپین، روسیه، فنلاند در بخش مسابقه فیلم های بلند رقابت می کند. 
همچنین انیمیشن »باد دوچرخه سوار« اثر نازنین سبحان سربندی در 
بالای ۶ سال ششمین جشنواره  بخش مسابقه فیلم های کودکان 
بین المللی فیلم کودکان و نوجوانان »کینولاب« لهستان با ۵ فیلم کوتاه 
از کشورهای روسیه، اسپانیا، کانادا، کرواسی و نروژ رقابت می کند. در 
این جشنواره 10 فیلم در بخش فیلم بلند و ۶۳ فیلم کوتاه در بخش 
مسابقه قرار دارد که در پنج گروه سنی چهار تا بالای 1۵ سال گروه بندی 
شده است. ششمین جشنواره بین المللی فیلم کودکان و نوجوانان 

»کینولاب« لهستان 4 تا ۷ مهر 1400 برگزار می شود./ مهر

| موسیقی |

| موسسات فرهنگی |

عنوان  با  »پیام ما« گزارشی  روزنامه سراسری  مهر 1۳99،  ۶ ام  روز  در 
»مرمت مسجد پامنار اصولی است« منتشر کرده   که به واکنش فعالان 
میراث فرهنگی به نحوه مرمت مناره مسجد پامنار سنگسر اشاره دارد. 
در  تیتر »ماهیان غضروفی خلیج فارس  با  همچنین گزارش دیگری 

معرض خطر انقراض« در این شماره از روزنامه منتشر شده است.

آلودگی آب )2(
آلودگی منابع آب بر اثر فعالیت های انسان و به سبب افزایش جمعیت، توسعه ی 
مناطق مسکونی، گسترش مناطق صنعتی، کشاورزی و ماشینی دام پروری مدرن 
افزایش یافته است. رشد بی رویه ی جمعیت، تخلیه فاضلاب ها در رودخانه ها 
و حوادثی مانند نشست نفت در دریاها ممکن است پیامد های ناگواری برای 
مرز  آبی  منابع  آلودگی  باشد.  داشته  اقیانوس ها  و  دریاها  رودها،  دریاچه ها، 
نمی شناسد و آلاینده های موجود در منابع آب هر کشوری ممکن است به سادگی 
به منابع آب کشور های دیگر وارد شود. منابع آلاینده آب به دو گروه متمرکز 
)کانون های نقطه ای( و غیر متمرکز )کانون های غیرنقطه ای( تقسیم می شوند. 
تصفیه خانه های  و  نیروگاه ها  کارخانه ها،  از  ناشی  آب،  آلودگی  متمرکز  منابع 
فاضلاب از مکانی مشخص به منابع آب تخلیه می شوند و بنابراین، مهارشان به 
نسبت آسان است، به طور مثال لوله های فاضلاب صنعتی یا شهری به رودخانه 
خالی می شوند. آلاینده های ناشی از منابع متمرکز را می توان با پالایش مهار کرد. 
با وجود این، سالانه مواد آلاینده ی بسیاری از منابع متمرکز به منابع آب می ریزند.

نخواست هیچ خردمند وام از ایام
که با دسیسه و آشوب باز خواهد وام
بچشم  عقل درین رهگذر تیره ببین
که گستراند قضا و قدر براه تو دام

هزار بار بلغزاندت   بهر قدمی
که سخت خام   فریبست روزگار و تو خام

اگر حکایت بهرام گور می پرسی
شکار گور شد ای دوست عاقبت بهرام

ز غم مباش غمین و مشو ز شادی شاد
که شادی و غم گیتی نمی کنند دوام

ز تخم تلخ نخورد است  کس بر شیرین
ز شاخ بید نچید است هیچکس بادام
از آن سبب نشدی هم عنان هشیاران

که  بیهشانه سپردی بدست نفس زمام
تو آرمیدی و این زاغ میوه برد همی

تو اوفتادی و این کاروان گذشت مدام
چوپای هست، چرا باز مانده ای از راه

چو نور  هست، چرا گشته ای قرین ظلام 
تو برج و باروی ملک وجود محکم کن
بهل که دیو بد آئین ترا دهد دشنام
ترا که خانه دل خلوت خدا بود است

چرا به معبد شیطان کنی سجود و قیام
جفای گیتی و کج گردی سپهر بلند
اگر چه توسنی، آخر ترا نماید رام

به حرص و آز مبر فرصت عزیز بسر
به جهل و عجب مکن عمر بی بدیل تمام
زمان رنج شد، ای کرده سال ها راحت
دم رحیل شد، ای جسته عمرها آرام

پروین اعتصامی

برخی شخصیت های تاریخی چنان زندگی 
پر فراز و نشیبی دارند که گویی قهرمان یک 
است که  بعید  و  هستند  هالیوودی  فیلم 
در زندگی واقعی هم وجود خارجی داشته 
قهرمان کتاب جاسوس  هاری  ماتا  باشند. 
یکی از این شخصیت هاست که رمز و رازهای 
دارد  وجود  او  سرگذشت  درباره ی  بسیاری 
و هر بخش از زندگی او شامل جنبه هایی 
را  او  درباره   قضاوت  است که  سوال برانگیز 
دشوار می کند. رمان جاسوس پائولو کوئیلو 
بر اساس سرگذشت واقعی ماتا هاری است. 
ماتا هاری نام مستعار یک رقصنده ی هلندی 
تبار است که با پایه گذاری سبکی نوین در 
را  خود  زمانه ی  تابوهای  از  بسیاری  رقص، 
پاریس  به  هاری  ماتا  بازگشت  می شکند. 
در قالب یک رقصنده با سبک شرقی، آغاز 
با  او  اوست.  برای  شهرت  کسب  دوره ی 
نمایش بی محابای افکاری آزادانه به شهرتی 
بلندپروازی ها  این  ولی  می رسد  روزافزون 
دوران  این  می دهد.  دستش  کار  عاقبت 
است.  جهانی اول  جنگ  شروع  با  همزمان 
سیاسی  حوادث  موج  بر  سوار  هاری  ماتا 
درگیر ماجراهایی می شود که با وجود گذشت 
صورت  به  هم چنان  او  مرگ  از  سال  صد 
معما باقی است. رمان جاسوس نگاهی به 
زندگی پر فراز و نشیب ماتا هاری دارد. در 
واقعی  سرگذشت  سراغ  این کتاب، کوئیلو 

رقص  دنیای  در  مشهور  شخصیت  یک 
می رود. ماجراهایی که در زندگی ماتا هاری 
رخ داده به قدری پر فراز و نشیب است که 
مثل قصه می ماند. او را یکی از 10 جاسوس 
معروف قرن می دانند. نقش تاثیرگذار او در 
رامش گری و شروع سبکی نوین در رقاصی 
جریان  این  مهم  شخصیت های  کنار  در 
هم چون »ایسادورا دانکن« و »روت سنت 
دنیس« باعث می شود تا او به مردان پرنفوذ 
و چهره های سیاسی آن دوران نزدیک شود 
اما این رابطه ها برای او گران تمام می شود. 
از آن جایی که ماتاهاری برای اجرای برنامه 
زیاد سفر می کرد، سرویس جاسوسی آلمان 
اطلاعات  پول،  ازای  در  تا  می خواهد  او  از 
طبق  بگذارد.  اختیارشان  در  را  متفقین 
هاری  ماتا  از  دوران  آن  از  بعد  گزارش ها 
خواسته شد علیه نیروهای متفقین در جنگ 
جهانی اول جاسوسی کند. شایعه هایی وجود 
دارد که اقدامات جاسوسی او منجر به مرگ 
 191۷ سال  در  است.  شده  سرباز  هزار   ۵0

را تیرباران می کنند. این زن  فرانسوی ها 

| جاسوس | 
| نویسنده : پائولو کوئیلو
مترجم : شهرزاد ضیایی |

فراخوان مناقصه عمومی 
یک مرحله ای روش اول

نوبت دوم 

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان کرمان در نظر دارد تهیه مصالح و اجرای پروژه واحدهای مسکونی به شرح مندرج در جدول ذیل را از طریق برگزاری مناقصه عمومی 
یک مرحله ای )روش اول( بر اساس مشخصات فنی منضم به اسناد مناقصه و در بستر سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به اشخاص حقوقی دارای گواهینامه 
صلاحیت پیمانکاری در رشته ساختمان و ابنیه پایه 5 به بالا واگذار نماید. ) به استناد نامه 203048 مورخ 1400/05/04 رئیس امور فنی و اجرایی، مشاورین و پیمانکاران 

سازمان برنامه و بودجه کشور  سقف ظرفیت ریالی پیمانکاران پایه 5 ابنیه درسال 1400 مبلغ 276.790 میلیون ریال اعلام شده است.(

تهیه مصالح و اجرای پروژه های واحدهای مسکونی 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان کرمان شهریور ماه 1400

فراخوان مناقصه:
1-نوع فراخوان عمومی یک مرحله ای )روش اول( 

2-نام و نشانی دستگاه مناقصه گزار: بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان کرمان واقع در کرمان ، انتهای خیابان خواجو، نبش ابوذر 
3-موضوع مناقصه: اجرای واحدهای مسکونی به شرح جدول فوق بر اساس نقشه ها و مشخصات فنی منضم به اسناد مناقصه . 

4-مهلت دریافت اسناد از ساعت 13 ظهر روز شنبه 1400/07/03 تا ساعت 13 روز شنبه 1400/07/10
 www.setadiran.ir 5-محل دریافت اسناد : سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس

6-آخرین مهلت زمانی ارائه پیشنهادات توسط مناقصه گران: تا ساعت 13 روز سه شنبه 1400/07/20
7-تاریخ و محل بازگشایی پاکات: ساعت 10 صبح روز چهارشنبه 1400/07/21 در محل دفتر امور قرارادهای بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان کرمان به آدرس فوق .

 )حضور یک نفر نماینده مناقصه گران با ارائه معرفی نامه کتبی در جلسه بازگشایی پاکات بلامانع است.(
8- شرایط مناقصه گران کلیه شرکتهای )اشخاص حقوقی( دارای گواهینامه صلاحیت پیمانکاری پایه 5 و بالاتر در رشته ساختمان و ابنیه از سازمان مدیریت و برنامه 

ریزی که در سامانه ستاد ثبت نام نموده و امضای الکترونیکی دریافت کرده اند. 
9-خرید اسناد مناقصه با پرداخت مبلغ 2.000.000 )دو میلیون ریال(  از طریق درگاه تعیین شده در سامانه ستاد به حساب 0105841897001 بنام بنیاد مسکن 

انقلاب اسلامی استان کرمان برای مناقصه گران امکان پذیر می باشد.
10-ضمنا جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانید با شماره تلفن 32524896 دفتر امور نظارت و ارزیابی مسکن شهری تماس حاصل نمائید. 

11-رعایت بخشنامه های صادره از سوی سازمان برنامه و بودجه کشور در خصوص ظرفیت نهایی پیمانکاران جهت شرکت در مناقصه از سوی پیمانکاران الزامی است .

روابط عمومی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان کرمان

مشخصات پروژه های احداث شهراستانردیف
واحدهای مسکونی

محل اجرای 
پروژه 

برآورد اولیه بر اساس 
فهرست بهای پایه ابنیه 

سال 1400 )ریال(

مبلغ تضمین 
شرکت در 

مناقصه )ریال(

مدت اجرای
شماره مناقصهپروژه

کرمانکرمان1

 اجرای 1۶  واحد مسکونی
 ویلایی یک طبقه سعیدی
 کرمان تا پایان سفتکاری ،
 اجرای نما و حصارکشی به
متراژ 1۵09.2۷ مترمربع

کرمان 
روستای 
سعیدی

1۵1400/19 ماه۷۶.۳۳۵.1۳8.19۵۳.820.000.000

زرندکرمان2

 اجرای 1۶  واحد مسکونی
 ویلایی یک طبقه سرباغ زرند
 تا پایان سفتکاری ، اجرای
 نما و حصارکشی به متراژ

1۷۶۳.18 مترمربع

زرند روستای 
سرباغ

1۵1400/20 ماه8۳.۷۳۶.۵۳۶.۵0۷4.200.000.000

  آگهی مزایده
 فروش محصول مرکبات تولیدی سال ۱۴۰۰

مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع طبیعی جنوب استان کرمان به استناد آیین نامه مالی و معاملاتی 
سازمان تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزی در سال 1400 در نظر دارد حق بهره برداری از محصول باغات مرکبات 
خود شامل ارقام مختلف پرتقال والنسیا و مارس ارلی، نارنگی کینو ، گریپ فروت سفید و قرمز را از طریق مزایده 

عمومی به صورت یکجا واگذار نماید. 

 )هزینه های مربوط به درج آگهی و ارزیابی محصول و به عهده برنده مزایده می باشد.(

متقاضیان می توانند همه روزه از تاریخ 1400/07/06 تا روز پنج شنبه  مورخه 1400/07/22 جهت بازدید از باغات به 
آدرس جیرفت کیلومتر 15 جاده عنبرآباد مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی مراجعه و برای دریافت فرم شرایط مزایده 
  setadiran.ir و سایر مدارک از تاریخ 1400/07/06 لغایت 1400/07/12 به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس

مراجعه و حداکثر تا تاریخ  22/ 07 /1400 پیشنهادات خود را در سامانه مذکور بارگذاری نمایند. 
پیشنهادات در روز شنبه مورخ 24 /07/ 1400 راس ساعت 10 صبح در محل مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی قرائت 

خواهند شد. 

مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع طبیعی جنوب استان کرمان


